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ӨНДІРІСТІ ӨЛКЕ ӨРКЕНДЕП КЕЛЕДІ

АЭС:
ИГІЛІКТІҢ ЕРТЕ-КЕШІ ЖОҚ

Атом электр стан салары – экологиялық таза және ұзақ мер зім ді перс пек тива да 
арзан энергия. Бастапқыда көп шығынды талап еткенімен, кейіннен өзін-өзі тез 
ақтайды. Күн мен жел энергиясына қарағанда ауа райы жағ дайына, күн мен жыл 
уақы тына тәуел ді емес. Ең басты артықшылығы – ол тұрақты түрде жұмыс істейді және 
өте ұзақ мерзімге пайдалануға жарайды. 

Енді Қазақстан кластерлік дамуды таң-
дап отыр. Ол шикізатты өндіруден, оны өң-
деп, нақты дайын бұйымдар жа сап шы ғаруға 
дейінгі бүкіл жолды қамтуы керек. 2023 
жылғы 1 қыркүйектегі соңғы Жол дауында 
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев 
«Әділетті Қазақстанның экономикалық 
бағдары» жоғары деңгейде өңделген өнім 
шығаратын кластер құруға негізделетінін 
жа риялады. Осы орайда Президент Үкімет-
ке «ел тағдыры үшін ай рық ша мәні бар» 
бірқатар жобаны жүзеге асыруды жүктеді. 
Сондай-ақ ағымдағы үш жылдың ішінде 
метал ды терең өңдеу, мұнай-газ және көмір 
хи миясы, ауыр машина жасау, уранды кон-
вер сиялау және байыту, автобөлшектер 
және тыңайтқыштар шығару сияқты ба ғыт-
тарға айрықша назар аударылатын бо-
лады.

КЛАСТЕРЛІК ДАМУ –
НАҒЫЗ ТАБЫС КӨЗІ

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев 
Қарағанды облысына жұмыс сапарымен бар-
ды. Президент іссапары Теміртау қаласындағы 
Qarmet металлургиялық комбинатын аралап 
көруден басталды.

QARMET-тің БАЯҒЫ ДАҢҚЫН 
ҚАЙТАРУ КЕРЕК

Президент №3 домна пешінің жұмысымен та-
нысты. Мұнда жылына 3,8 миллион тонна шойын 
�н діріледі. Qarmet акционерлік қоғамы Директорлар 
кеңе сінің т�рағасы Андрей Лаврентьев пен кәсіп-
орын ның бас директоры Вадим Басин �ндірісті 
да мыту үшін атқарылған және жүзеге асырылып 
жат қан жобалар ж�нінде баяндады. Бұл мақсатқа 
3,5 миллиард доллардан астам қаржы қарас ты рыл-
ған. Бұдан б�лек, 500 миллион доллар шамасында 
К�мір департаментіндегі және 978 миллион доллар 
к� лемінде Темір рудасы департаментіндегі жоба-

лар ға қосымша инвестиция құю жоспарланған.
Кәсіпорын ғимараттар мен нысандарға ауқымды 

ж�н деу жұмыстарын жүргізіп жатыр. Биылғы жаң-
ғырту бағдарламасына 100-ден астам нысан енген. 
50 мың шаршы метр шатыр ауыстырылуда. Соны-
мен қатар бұған дейін қабылданған «Тазалық» бағ-
дар ламасына сәйкес 120 санитариялық-тұрмыстық 
ғи маратқа күрделі ж�ндеу жүргізіле бастады.

Мемлекет басшысына сляб пен блюм шығаратын 
№2 конверторлық цех пен металл әзірлемелерін 
үздіксіз құю машинасының жұмысы таныстырылды. 
Кәсіп орын басшылығы бүгінде мекеменің техника-
лық жағдайын бабында ұстап тұру, ж�ндеу жүйесін, 
сондай-ақ кристалдандырғыш айналым жүйелері 
мен барлық машина сегменттерін жетілдіру басты 
міндет екенін атап �тті. Келесі жылы басқару және 
гид равлика жүйелерін жаңғырту жұмыстары ат-
қарыл мақ.

Андрей Лаврентьевтің айтуынша, іске асырылып 
жатқан жобалар комбинат жұмысын тұрақтандырып, 

компанияның «5-9-5» бағдарламасының орын-
далуы на болжам жасауға мүмкіндік берді. Қабыл-
данған стратегияға сәйкес кәсіпорын 2028 жылға 
қарай жылына 5 миллион тонна болат шығаруды, 
9 миллион тонна к�мір және 5 миллион тонна темір 
рудасы концентратын �ндіруді жоспарлап отыр. 
Бұл 2023 жылғы к�рсеткіштермен салыстырғанда 
орта есеппен 66 пайыз �сімді қамтамасыз етеді.

Мемлекет басшысы комбинатты табиғи газға 
к� шіру маңызды шешім екенін атап �тті. Бұл бас-
тап қы кезеңде қоршаған ортаға келетін зиянды 30 
пайызға т�мендетуге мүмкіндік береді. Биыл күзде 
Теміртау қаласында экологиялық таза к�лік түрі – 
трамвай желісі қалпына келтіріледі.

Президент �неркәсіп қауіпсіздігі, �ндірістің 
тиім ділігін арттыру және жаңғырту, аймақтың эко-
логиялық ахуалын жақсарту бағытында жүзеге 
асы рылып жатқан жобалардың мерзімі мен жоғары 
сапа стандарттарын қатаң сақтау қажет екеніне баса 
на зар аударып, бірқатар нақты тапсырма берді.

– Біз отандық инвесторды шақыру арқылы дұ-
рыс шешім қабылдадық. Олар бірден іске кірісті. 
Ком бинаттағы жағдай бұрынғымен салыстырғанда 
айтарлықтай жақсарған. Бірақ мұнымен шектелуге 
болмайды. Ең басты міндет – Qarmet кәсіпорнының 
бая ғы даңқын қайтарып, әлеуметтік мәселелерді 
ше шуге баса мән беру. Бұл бағыттағы жұмыс баста-
лып кетті. Одан хабардармын. Мен комбинатқа 
жыл сайын келіп, оның даму барысымен танысып 
тұра мын, – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Қазіргі кезде Qarmet акционерлік қоғамында 34 
мың нан астам жұмысшы еңбек етеді. Металлур гия-
лық комбинаттың �ндірістік қуаты жылына 5,3 
мил лион тонна болат �ндіруге жетеді. Былтыр 
кәсіп орын 2,9 миллион тонна дайын �нім шығарған. 
Оның 2,1 миллион тоннасы Ресей, Қытай, Dзбек-
стан, Қырғызстан, Тәжікстан, Түрікменстан, Гру-
зия, Fзербайжан және Ауғанстан елдеріне экс порт-
талды.

(Жалғасы 2-бетте)

І дәрежелі «Барыс» орденімен:
1. Сметов Елдос Бақтыбайұлы – Туризм және спорт 

ми нистрлігі Спорт және дене шынықтыру істері ко-
ми  тетінің «Спортты дамыту дирекциясы» РМҚК 
спорт шысы, Жамбыл облысы;

ІІІ дәрежелі «Барыс» орденімен:
1. Мельниченко Юрий Васильевич – Туризм және 

спорт министрлігі Спорт және дене шынықтыру істері 
ко митетінің «Спортты дамыту дирекциясы» РМҚК 
жат тықтырушысы, Қарағанды облысы;

«Парасат» орденімен:
1. Еркебаев Асқар Берікбайұлы – Туризм және 

спорт министрлігі Спорт және дене шынықтыру істері 
ко митетінің «Спортты дамыту дирекциясы» РМҚК 
жат тықтырушысы, Астана қаласы;

2. Жадраев Демеу Нұрдәулетұлы – Туризм және 
спорт министрлігі Спорт және дене шынықтыру істері 
ко митетінің «Спортты дамыту дирекциясы» РМҚК 
спортшысы, Жетісу облысы;

3. Жылгелдиев Ғалымжан Жамбылбекұлы – «Жо-
ғары спорт шеберлігі мектебі» КМҚК жаттықтырушысы, 
Жамбыл облысы;

4. Ким Александр Томович – Туризм және спорт 
ми нистрлігі Спорт және дене шынықтыру істері коми-
те тінің «Спортты дамыту дирекциясы» РМҚК жаттық-
тыру шысы, Алматы қаласы;

5. Курбанов Нариман Хусанжанович – Туризм және 
спорт министрлігі Спорт және дене шынықтыру істері 
ко митетінің «Спортты дамыту дирекциясы» РМҚК 
спорт шысы, Алматы қаласы;

6. Курбанов Хусанжан Шарипович – Туризм және 
спорт министрлігі Спорт және дене шынықтыру істері 
ко митетінің «Спортты дамыту дирекциясы» РМҚК 
жат   тықтырушысы, Алматы қаласы;

7. Қоңыратов Боранбек Темірғалиұлы – «Облыстық 
жо ғары спорт шеберлігі мектебі» КММ жаттықтыру-
шы сы, Алматы облысы;

8. Қырғызбаев Ғұсман Даниярұлы – Туризм және 
спорт министрлігі Спорт және дене шынықтыру істері 
ко митетінің «Спортты дамыту дирекциясы» РМҚК 
спорт шысы, Алматы қаласы;

9. Оралбай Нұрбек Рахатұлы – Туризм және спорт 
ми нистрлігі Спорт және дене шынықтыру істері ко-
митетінің «Спортты дамыту дирекциясы» РМҚК спорт-
шысы, Астана қаласы;

10. Сүлейменов Нұрбол Нұриұлы – Туризм және 
спорт министрлігі Спорт және дене шынықтыру істері 
ко митетінің «Спортты дамыту дирекциясы» РМҚК 
жат тықтырушысы, Алматы қаласы;

«Құрмет» орденімен:
1. Fлсенов Алмаз Жеңісұлы – Халықаралық дзюдо 

федерациясы президентінің кеңесшісі, Астана қаласы;
2. Камеков Долкунжан Турсунович – Туризм және 

спорт министрлігі Спорт және дене шынықтыру істері 
комитетінің «Спортты дамыту дирекциясы» РМҚК 
жаттықтырушысы, Алматы қаласы;

3. Қызайбай Назым Абайқызы – Туризм және спорт 
министрлігі Спорт және дене шынықтыру істері ко ми-
тетінің «Спортты дамыту дирекциясы» РМҚК спор т-
шысы, Алматы қаласы;

4. Ле Александра Георгиевна – Туризм және спорт 
ми нистрлігі Спорт және дене шынықтыру істері ко-
митетінің «Спортты дамыту дирекциясы» РМҚК спорт-
шысы, Алматы қаласы;

5. Насонов Геннадий Романович – «Мамандан-
дырыл ған жоғары спорт шеберлігі мектебі» МКҚК аға 
жат тықтырушысы, Алматы қаласы;

6. Нәсиев Ермек Қадырбекұлы – «Мамандан ды-
рыл ған жоғары спорт шеберлігі мектебі» МКҚК аға 
жат тықтырушысы, Алматы қаласы;

7. Сәтпаев Ислам Назарғожаұлы – Туризм және 
спорт министрлігі Спорт және дене шынықтыру істері 
комитетінің «Спортты дамыту дирекциясы» РМҚК 
спорт шысы, Алматы қаласы;

8. Скиба Вероника Викторовна – «Мамандан ды-
рыл ған жоғары спорт шеберлігі мектебі» МКҚК аға 
жат тықтырушысы, Алматы қаласы.

Сонымен қатар Қазақстан Республикасының ны-
сана к�здеуден Ұлттық құрамасының бас бапкері Ольга 
Довгунға және Халықаралық дзюдо федерациясы пре-
зи дентінің кеңесшісі Асхат Житкеевке Президенттің 
Ал ғысы беріледі.

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың Жарлығымен Париж қаласында .ткен XXXIII жазғы Олимпиада 
ойындарындағы жоғары спорттық жетістіктері үшін Ұлттық құраманың бір топ спортшысы мен бапкері мемлекеттік 
наградалармен марапатталды:

БАҒАНЫ НАРЫҚ 
БЕЛГІЛЕСЕ, 
КІРІС КӨБЕЙЕДІ

ҚЫЗЫЛША ҚЫП-ҚЫЗЫЛ
ШЫҒЫНҒА 
БАТЫРМАСЫН

БЕТ БЕТ
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Басы (1-бетте)

ЖАС ҰРПАҚТЫҢ КРЕАТИВТІ 
ДАМУЫНЫҢ М�НІ ЗОР

Бұдан соң Мемлекет басшысы 
Qarmet Креативті технологиялар ор-
талы ғын аралап к�рді. Аталған орталық 
метал лургтер қаласының белсенді әрі 
шы ғармашыл жастарының басын қоса-
тын орынға айналды.

Президентке Qarmet акционерлік 
қоғамының профильдік емес активтерді 
басқару ж�ніндегі директоры Алмас 
Сиранов Орталықта роботты техника, 
автомоделдеу, ұшқышсыз басқарылатын 
дрондар секциялары, бағдарламалау, 
блогерлер, журналистика, доку мен-
талис тика мектептері, подкаст студиясы 

және басқа да шығармашылық бағыт-
тағы үйірмелер ашылғанын жеткізді. 
Оның айтуынша, Орталық тек метал-
лургиялық комбинаттың ғана емес, 
Теміртау қаласының к�рнекті нысанына 
айналады. Мұнда жастар кәсіби бағдар 
алып, �здерінің инженерлік дағдыларын 
шыңдайды.

Президент кәсіпорын жұмысшы-
ларымен және ардагерлерімен, сондай-
ақ кәсіподақ �кілдерімен әңгімелесу 
барысында еңбек адамы ең жоғары 
құрметке лайық екенін атап �тті. Бұл 
ретте мемлекет тарапынан олардың әл-
ауқатын жақсарту үшін барлық жағдай 
жасалып жатқанын жеткізді.

Сондай-ақ Қасым-Жомарт Тоқаев 
Қарағанды қаласының Пришахтинск 
ықшамауданында таяуда ғана ашылған 
«Кәусар» оқушылар сарайының қызме-
тімен танысты.

Мемлекет басшысына мұндағы 13 
үйірме мен секцияға 1600 бала қатыса-
тыны жайында мәлімет берілді. Оқушы-
лар игілігі үшін орталықта HI-TECH 
цех, шығармашылық шеберхана, 
хореография залы, ART-студия, дыбыс 
жазу, телевидение және фото студия-
лары, VR-архитектура және WEB-
дизайн кабинеттері, Intellectum-студия, 
Интернет заттары кабинеті, роботты 
техника және техникалық шығарма-
шылық зертханасы, STEM-зертхана, 
музыкалық студия, экологиялық орта-
лық, спорт және ойын алаңдары ашыл-
ған. Жалпы, ауданы 3,3 мың шаршы 

метр болатын ғимарат сапалы қосымша 
білім алуға қажетті құралдармен толық-
тай жабдықталған.

Мемлекет басшысы жас ұрпақтың 
шығармашылық және креативті дамуы-
ның мәні зор екеніне назар аударды. 
Сондай-ақ қоршаған ортаны қорғауға, 
соның ішінде «Таза Қазақстан» эко-
логиялық акциясын �ткізуге баса мән 
беретінін атап �тті. Президент оқу-
шыларды осы маңызды бастамаға бел-
сенді түрде атсалысуға шақырды.

ЖЕРГІЛІКТІ К�СІПОРЫНДАР 
ЖҰМЫСЫМЕН ТАНЫСТЫ

Бұдан соң Мемлекет басшысы Саран 
қаласында тұрмыстық және электр 
техникасын шығаратын Silk Road Elec-

tronics кәсіпорнына барды. Жалпы 
ауданы 61 мың шаршы метрден астам 
�ндіріс бұрынғы «Қарағанды резина-
техника» зауытының аумағында орна-
лас қан. Жобаның құны – 25 миллиард 
теңге.

Президентке Meridian Company 
жауапкершілігі шектеулі серіктестігінің 
техникалық директоры Александр 
Кри т ский кәсіпорындағы �ндіріс про-
цессі туралы айтты. Зауыт жыл басынан 
бері тұрмыстық техника шығарып, оны 
еліміздің электроника бұйымдарын 
сата тын сауда желілеріне жеткізеді. 
Бүгінге дейін кәсіпорында 97 мың тұр-
мыс тық техника �ндірілген. Компания 
2027 жылға қарай толық �ндірістік 
қуатына к�шіп, 1,1 миллион тұрмыстық 
техника шығаруды және �з �німін ТМД 
елдеріне экспорттауды жоспарлап отыр.

Samsung Electronics Central Eurasia 
компаниясының басқарма т�рағасы 
Минки Чу аталған �ндіріс алаңында 
Samsung брендімен теледидар және 
автоматты кір жуу машинасын шығару 
к�зделіп отырғанын жеткізді.

Президентке қазір зауытта Қараған-
ды, Саран, Шахтинск және Абай 
қалаларының 232 тұрғыны жұмысқа 
орналастырылғаны туралы мәлімет 
берілді. Зауыттың �ндірістік қуаты 
толы ғы мен іске қосылған кезде жұмыс-
шылар саны 1200 адамға дейін ұлғаяды.

Сонымен қатар Қарағанды облысына 
жұмыс сапары аясында Қасым-Жомарт 
Тоқаев Саран қаласындағы к�лік д�ңге-

лектерін шығаратын KamaTyresKZ зауы-
тын аралап к�рді. Президентке кәсіп-
орын ның �ндіріс циклы мен даму пе рс-
пек  тивасы таныстырылды.

Мемлекет басшысына «Татнефть» 
ЖАҚ Бас директоры Наиль Маганов пен 
KamaTyresKZ зауытының директоры 
Радий Бурганов құрылыс-монтаж жұ-
мыс тары аяқталып, технологиялық 
құрал-жабдықтар толықтай жеткізіл генін 
айтты. 234 миллиард теңге к�ле мін де 
ин вес тиция салынған зауытта �нім нің 
сериялық �ндірісі басталды. Jткен айда 
KamaTyresKZ 30 мың д�ң гелек шығарған. 
Зауыт алғашқы жылы �нім к�лемін 
1 миллионға дейін жеткізе алады.

Президентке д�ңгелек құрастыратын 
цехтар мен �ндіріс желілері таныс-

тырыл ды. Зауыттың құрал-жабдығы 
Латвия, Италия, Португалия, Жапония-
дан және тағы да басқа елдерден әкелін-
ген. Жалпы, кәсіпорында 800-ге жуық 
технологиялық құрылғы орна тылған.

3ауыт 2027 жылға қарай 3,5 миллион 
д�ңгелек шығарады деп жоспарланып 
отыр. Қазір кәсіпорында 590 жұмысшы 
еңбек етіп жатыр. Келешекте қызметкер-
лер саны 1125 адамға дейін к�бейеді. 
Jндіріс жұмысшылары «Татнефть» ком-

паниялар тобының д�ңгелек шығаратын 
кәсіпорындарында оқу-тәжірибеден 
�ткен.

Зауыт �німі Attar брендімен таны-
лады және халықаралық стандарттарға 
сай сертификат иеленген. Отандық 
д�ңгелектер шілде айынан Қазақстан 
мен шет мемлекеттердің нарығында 
сатыла бастады. Биыл елімізде құрас-
тырылатын JAC маркалы автомобильдер 
конвейерден Attar д�ңгелектерімен 
шығады.

МЕМЛЕКЕТ АУЫЛҒА 
БАСА М�Н БЕРЕДІ

Мемлекет басшысы Нұра ауданы 
Шахтер ауылындағы бірқатар әлеуметтік 
нысанды аралап к�рді. Қасым-Жомарт 
Тоқаевқа ауылдағы денешынықтыру-
сауықтыру кешені таныстырылды. 
Мұнда волейбол, баскетбол, футбол, 
үстел теннисі, қазақ күресі секциялары 
және жаттығу залы бар. Кешенде Мұз-
бел, Егінді және Байтуған ауыл дарының 
балалары да спортпен шұғыл данады.

Президент жүзу бассейнін және 
жақында ж�ндеуден �ткен жергілікті 
Мәдениет үйін аралап к�рді. Қасым-
Жомарт Тоқаев «Шахтерское» ЖШС 
директоры Георгий Прокоп бизнестің 
әлеуметтік жауапкершілігі аясында түрлі 
жобаны жүзеге асыруға үлес қосқанын 
атап �тті. Сондай-ақ оның ауданда 
спорт ты, мәдениетті және �нерді дамы-
туға қолдау к�рсетіп келе жатқанын 
айтты.

Мемлекет басшысы Шахтер ауылы-
ның Үрмелі аспаптар халық оркестрінің 
ұжымымен әңгімелесіп, оларға шығар-
ма шылық табыс тіледі. Президент �ңір-
лерде спорт және мәдениет жобаларын 
іске асыру маңызды екеніне назар 
аударды.

Қасым-Жомарт Тоқаев Нұра ауданы 
Шахтер ауылының еңбеккерлерімен 

әңгімелесті. «Шахтерское» жауапкер-
шілігі шектеулі серіктестігінің дирек-
торы Георгий Прокоп ауыл шаруа-
шылығы кәсіпорынында 245 жергілікті 
тұрғын жұмыс істейтінін айтты. Шаруа-
шылық негізінен дәнді және майлы 
дақылдар, сондай-ақ картоп егумен 
айналысады. Директордың айтуынша, 
агробірлестіктің техникалық паркінде 
John Deere, Buhler, CLASS, Lovol, Valtra, 
РСМ, Acros маркалы заманауи шынжыр 

табанды және доңғалақты тракторлар, 
астық жинайтын комбайндар бар. 
Бүгінде шаруалар егін жинау науқанына 
сақадай сай.

 Президентке жергілікті тұрғындар 
ауылда жұмыс істеуге және �мір сүруге 
қолайлы жағдай жасалғанын жеткізді. 
Қасым-Жомарт Тоқаев мемлекет ауыл-
ды дамытуға және шаруаларды қолдауға 
айрықша мән беретінін атап �тті.

ЕҢБЕК ҚАУІПСІЗДІГІН САҚТАУ 
МАҢЫЗДЫ

Президент Qarmet акционерлік қо-
ғамы ның диспетчерлік-талдау орталы-
ғын аралап к�рді. Компанияның бас 
директоры Вадим Басин Қасым-Жомарт 
Тоқаевқа к�мір �ндірісі б�лімшесін 
дамыту ж�нінде баяндады. Атап 
айтқанда, былтыр к�мір тек 3 шахтадан 
�ндірілсе, енді Президент тапсырмасына 
сай қысқа мерзім ішінде барлық 8 
шахтадағы жұмыс қалпына келтірілді. 
Jндірістік қауіпсіздікті күшейту үшін 
ауқымды жұмыстар қолға алынды.

Президент шахтерлердің �ндірістегі 
қауіпсіздігін қамтамасыз ету бағытында 
қабылданған тың шаралармен танысты. 
Диспетчерлер нақты уақыт режимінде 
барлық шахтадағы ахуалды бақылап, газ 
деңгейіне талдау жүргізе алады. Бұдан 
б�лек, кеншілердің жұмысын үйлестіріп, 
олармен бейнебайланыс орнатады. 
Сонымен қатар орталықта жүйедегі 
қауіпсіздік бақыланып, �ндірістік 
к�рсеткіштер мен процестердің орын-
далу барысына мониторинг жүргізіледі. 
2025 жылдың соңына дейін барлық 8 
шахтадағы кеншілердің жүрген жері мен 
денсаулық жағдайын нақты анықтайтын 
қондырғы жүйесі орна тылады.

Бұдан кейін Мемлекет басшысы 
«Саран» шахтасында, 620 метр терең-
дікте жұмыс істеп жатқан кеншілермен 
бейнебайланыс арқылы с�йлесті. Кәсіп-

орын жаңа alarmphone құрылғысымен 
жабдықталған. Қорғаныс деңгейі аса 
жо ғары гаджетте қызметкер мен жедел 
байланысуға арналған смарт фон функ-
циясы бар.

Қасым-Жомарт Тоқаев кеншілерге 
жанкешті жұмысы үшін алғыс айтып, 
шахтерлердің қызметінде еңбек қауіп-
сіздігін сақтау маңызды екеніне назар 
аударды.
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Дайындаған Берік БЕК

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев үш ауысымда оқитын және апат -
ты жағдайдағы мектептер мәселесін ше-
шу үшін «Жайлы мектеп» ұлттық жоба-
сын қабылдауды тапсырған болатын. 
Оның аясында Түркістан облысында 
49 мың оқушыға арналған 63 мектеп салу 
жоспарланған. Түркістан қаласындағы 
«Жаңа қала» шағынауданында 2 мың 
орындық заманауи мектептің құрылысы 
былтырғы жылдың маусым айында бас -
талған еді. Жобаның құны – 8 млрд тең-
ге, ал мектептің жалпы ауданы 20 мың 
шаршы метрді құрайды. Білім ордасын 
жыл соңына дейін пайдалануға беру 
к'зделіп отыр.

Мәжілісмен Ерлан )бдиев аталған 
нысан «АМАNАТ» партиясының Түр-
кістан облыстық сайлауалды бағдарла-
масын жүзеге асыру ж'ніндегі Жол кар-
тасына енгізілгенін атап 'тті. 

– Білім ошағының құрылысы кестеге 
сай қарқынды жүріп жатыр. Дегенмен 
аты «Жайлы мектеп» болғандықтан, ол 
бар  лық жағынан жайлы, қолайлы бол ға-
ны дұрыс. Мен бастапқы жобада екі 
лифт болғанын байқадым, бірақ тап-
сырыс беруші оны қайта түзетіп, біреуін 
қалдырыпты. 2000 балаға бір ғана лифті-
нің болуы ақылға сыймайды. Осы жайт-
ты қайта қалпына келтіруді ұсына мын. 
Одан б'лек, мүгедектігі бар адам дарға 

арналған механикалық сатыны пандусқа 
айналдырған ж'н. 5йткені к'п жағдайда 
механикалық саты тез бұзылады және 
оны үнемі бір маман қадағалап отыруы 
керек, – деді депутат. 

Құрылыс жұмыстарының барысы ту-
ралы «АМАNАТ» партиясы Түркістан 
облыстық филиалының т'рағасы Ал -
тын  сары Үмбетәлиев пен «Каратас Май-
нинг» ЖШС мердігер компания 'кілдері 
баяндады. 

Депутат жаңа мектеп құрылысының 
аяқталуын асыға күтіп жүрген жергілікті 
тұрғындармен де тілдесті.

– Жаңа мектептің құрылысын к'ріп, 
балаларымыздың болашағы үшін қуанып 
отырмыз. Себебі бұл жаңа аудан болған-
дықтан, әзірге балаларымыз басқа жаққа 
қатынауға мәжбүр. Осы мектепте бала-

ларымыз сапалы білім алып, жарқын 
бо лашаққа жол ашады деп сенеміз, – 
дейді жергілікті тұрғын Айгүл Ахметова.

Сонымен қатар кеше Мәжіліс депу -
таттары, «АМАNАТ» партиясы фрак -
циясының мүшелері Үнзила Ша пақ, 
Тілектес Адамбеков пен Никита Шата-
лов Қарағанды 'ңірінде болып, Шах-
тинск қаласындағы жергілікті жылу 
электр орталығын қайта жаңғырту жұ-
мыс тарымен танысты.

Қарағанды   облысы Шахтинск қала -
сының тұрғындары 'ткен қыста үйлері-
нің суық екенін айтып, бірнеше рет 
шағымданған. Мәжіліс депутаттарына 
және «AMANAT» партиясына бірнеше 
'тініш түсті. Пәтерлерде және әлеуметтік 
нысандарда ауа температурасы +12-150 С 
дейін т'мендеген.

Депутаттар ж'ндеу жұмыстарының 
барысымен танысып, алдағы жылыту 
мау сымына дайындық мәселелерін 
станса басшылығымен, мердігерлермен 
және қалалық, облыстық әкімдік 'кіл-
дерімен талқылады.

– Егер барлық жұмысты уақытында 
аяқтамасақ, қаладағы 40 мыңға жуық 
тұрғын жылусыз қалуы мүмкін. Тозығы 
жеткен коммуналдық желілердің санын 
азайту және тұрғын үй-коммуналдық 
шаруа шылықтың тұрақты жұмысын 
қамтамасыз ету – «AMANAT» партия  -
сының сайлауалды бағдарламасының 
басым бағыттарының бірі. Биыл қыста 
адамдар электр қуатын артық жұмсап, 
жылытқыштарды қосуға мәжбүр болды, 
терезелерге мұз қатты. Сазға ұқсаған 
к'мірдің сапасы да сын к'термеді. Де-
путаттар ЖЭО мәселесін ерекше бақы-
лауда ұстайтын болады, – деді мәжі-
лісмен Никита Шаталов.

«Шахтинсктеплоэнерго» ЖШС 'кіл-
дерінің хабарлауынша, қазіргі уа қытта 
үш қазандық қондырғысында монтаждау 
жұмыстары жүріп жатыр. Ал екі турби-
нада ағынды б'лімнің жұмыс тары аяқ-
талды. Негізгі және қосалқы жабдық-
тарды дайындау да жалғасуда. Тұр     ғын-
      дардың үйін жылыту үшін осы жазда 
Шахтинск қаласында 3,7 шақы рым жы-
лу желісін ауыстыру жоспар ланған. Сон-
дай-ақ 2 шақы рымдық құбырдың жылу 
оқшаулауы қалпына келтірілмек. Ж'н-
деу жұмыстарына барлығы 150-ге жуық 
адам жұмыл ды рылған. 

– Мердігер ұйымдар №1, №3 және 
№4 қазандықтарында жұмыс істеп жа-
тыр. №1 қазандықтың ж'ндеу жұмы сы 
аяқталды, №3 қазандықта монтаждау 
және демонтаж жұмысы жүргізілуде, ол 

жылыту маусымы басталғанға дейін аяқ-
талады. №4 қазандықты ж'ндеу 15 қыр-
күйекке дейін аяқталады. Бұған қоса, екі 
турбогенератордың ж'ндеу жұмыстары 
100 пайыз орындалған. Қазандықтар мен 
бу қазандарын тазалау және монтаждау 
жұмыстары жүргізілуде, – деді «Шах -
тинсктеплоэнерго» ЖШС техникалық 
директоры Абылай Сейдуәлі. 

Сонымен қатар қоршаған ортаның 
ластануының алдын алу үшін к'мірдің 
орнына табиғи газбен жылыту мәселесі 
қарастырылуда. Қала шекарасына жо-
ғары қысымды газ құбыры тартылды, ал 
биыл автоматтандырылған газ тарату 
стансасының құрылысын аяқтау жос-
парланды.

Еске сала кетейік, бұған дейін 
«АМАNАТ» партиясы фракциясының 
мүше   лері Шахтинск қаласындағы жылу 
мәселесін к'теріп, Үкіметке депутаттық 
сауал жолдаған болатын. Осыған байла-
нысты Қарағанды   облысы бо йынша 
Атомдық және энергетикалық қадағалау 
мен бақылау комитеті Шахтинск ЖЭО-
на жоспардан тыс тексеру жүргізіп, тем-
пературалық кестені сақтамағаны үшін 
айыппұл салды.

Айта кетейік, «AMANAT» партия сы-
ның сайлауалды бағдарламасын жүзеге 
асыру аясында Қарағанды   облысында 
247,3 шақырымдық жылу желілерін, 
320 шақырымдық электрмен жабдықтау 
желілерін, 110,8 шақырымдық су бұру 
желілерін күрделі ж'ндеу және қайта 
жаңарту жоспарланды. Сондай-ақ 
2027 жылға дейін 109 ауылдық елді ме-
кенде блок-модульді су тазарту ке шен-
дері орна тылып, 10 елді мекенге газ жет-
кізілетін болады.

Мәжіліс депутаты, «АМАNАТ» 
партиясы фракциясыны" м$шесі 
Ерлан &бдиев Т$ркістан 
+аласында-ы «Жайлы мектеп» 
жобасы аясында салынып жат+ан 
2 000 орынды+ білім беру 
мекемесіні" +6рылыс барысымен 
танысты.
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Атырау облыстық мәслихатының депу-
таты, аталмыш кеңес т'рағасы Саламат Ид-
ри сов жүргізген отырысқа кеңес мүше  лері, 
облыстық Білім беру басқармасы басшы -
сының орынбасары Света Аман шиева және 
қалалық, аудандық білім б'лі мінің басшы -
лары мен облыстық Білім беру саласындағы 
сапаны қамтамасыз ету департа ментінің 
басшысы Бердібек Таишев онлайн қатысты.

Кеңес отырысының күн тәртібінде 
«AMANAT» партиясының 2023-2027 жыл-
дарға арналған «Халықпен бірге!» сай лауал-

ды бағдарламасын іске асыру аясында 
алдағы оқу жылына жаңа оқушы орын-
дарын құру, Қазақстан Республикасы 
Презид ентінің «)ділетті Қазақстан: бәріміз 
және әрқайсымыз үшін. Қазір және әр-
дайым» сайлауалды бағдарламасын іске 
асыру аясында алдағы оқу жылына арналған 
білім беру сапасын жақсарту ж'ніндегі 
шаралар, сапалы білім беру жағдайын жасау 
және жас мамандардың жұмысқа орналасу 
к'рсеткіші т'ңірегіндегі мәселелер қа-
ралды. 

Күн тәртібіндегі негізгі мәселелер 
бойынша облыстық Білім беру басқармасы 
басшысының орынбасары Света Аман-
шиева баяндама жасады. Белгілі болғандай, 
биыл 11 мектепте күрделі ж'ндеу жұмыс-
тары жүргізілуде.

Атырау облысы бойынша жергілікті 
жерде кадр тапшылығын шешу мақсатында 
2017 жылдан бері атқарушы органдардың 
сұранысына орай білім беру гранттары 
б'лініп келеді. Биылғы 2024-2025 оқу жы-
лында педагогикалық мамандықтарға 
41 грант б'лінген.

Ал 2022-2023 оқу жылында Атырау 
облысы бойынша техникалық және 
кәсіптік білім беретін оқу орындары түлек-
терінің контингенті 4 798-ді құрап, оның 
3 297-сі жұмысқа орналасқан.

Биылғы 2023-2024 оқу жылы колледж-
дерді 5 516 түлек бітіріп, олардың бүгінде 
51 пайызы жұмысқа орналасқан. Толық 
жұмысқа орналасу туралы ақпарат қазан 
айындағы жылдық есепте нақтыланбақ. 

Аталған жиында кеңес мүшелері үш 
ауысымды мектеп, күрделі ж'ндеудегі 
мектептердің уақытылы іске қосылмауы, 
мердігер мекемелердің жауапсыздығы, 
кітаптармен қамтамасыз ету, жас маман-
дардың жұмыспен қамтылуы, балалардың 
1-сыныпқа орналасуы және басқа да мә-
селелер бойынша сұрақтар мен ұсыныс-
тарын айтып, алдағы уақытта жұмысты 
тиімді жүргізу туралы ұсыныстар берілді.

Х.Досм6хамедов атында-ы Атырау университетінде «AMANAT» 
партиясы Атырау облысты+ филиалы жанында-ы Білім және денсаулы+ 
мәселелері ж=ніндегі ке"есіні" отырысы =тті.

БІЛІМ САЛАСЫ – ЖІТІ НАЗАРДА

Басқосуға «AMANAT» партиясы Пар-
тиялық бақылау департаментінің инс-
пекторы Венера Есілбаева, партияның об-
лыстық филиалының т'рағасы Дауыл 
Бей сенқұлов және партияның облыстық 
филиалы жанындағы Сыбайлас жемқор-
лыққа қарсы іс-қимыл ж'ніндегі кеңестің 
мүшелері қатысты. 

Кеңестің күн тәртібінде міндетті әлеу-
меттік медициналық сақтандыру қорының 
жұмыс барысындағы сыбайлас жемқорлық 
к'ріністеріне жол бермеу және жемқорлық 
тәуекелдерін азайту туралы Жамбыл облы-
сы к'лемінде жүзеге асырылу жолдары 
шығарылды. 

Аталған мәселе бойынша ең алдымен 
облыс әкімдігі Денсаулық сақтау бас -
қармасы басшысының міндетін атқарушы 
Ерік Мұсабаевтың баяндамасы тыңдалды. 
Оның с'зінше, міндетті әлеуметтік меди-
циналық сақтандыру саласына облыс бо-
йынша бюджеттен 131,8 млрд теңге қарас-

тырылған. Бүгінге дейін ол қаржының 
4 255,9 млн теңге игеріліпті. 

Сондай-ақ «)леуметтік медициналық 
сақтандыру қоры» КЕАҚ Жамбыл облысы 
бойынша филиалы директорының міндетін 
атқарушы Ғани Аймағанбетова да хабарлама 
жасап, 'ңірде міндетті әлеуметтік меди-
циналық сақтандыру бойынша жүргізіліп 
жатқан жұмыстардың барысына тоқталды. 
Филиал басшысы салада сыбайлас жем-

қорлық тәуекелдері болғанымен, ешқандай 
деректер тіркелмегенін жеткізді. 

Ал 'з кезегінде «AMANAT» партиясы 
Пар    тиялық бақылау департаментінің инс-
пекторы Венера Есілбаева аталған сала да 
жемқорлықты болдырмау жолында ат қа-
рылатын іс-шаралар легіне тоқталды. Со-
нымен қатар ол тиісті органдардан ұтым ды 
ұсыныстар күтетінін жеткізіп, бірлесіп жұ-
мыс істеуге шақырды.

«AMANAT» партиясы Жамбыл 
облысты+ филиалы жанында-ы 
Сыбайлас жем+орлы++а +арсы 
іс-+имыл ж=ніндегі +о-амды+ ке"ес 
отырысы =тті.

ЖЕМҚОРЛЫҚТЫ БӨГЕУДІҢ ЖОЛДАРЫ 
ТАЛҚЫЛАНДЫ

ҚОҒАМДЫҚ 
КОММУНИКАЦИЯНЫҢ 
ЗАМАНАУИ ӘДІСТЕРІН 
МЕҢГЕРУДЕ

Семинарды ұйымдастырып 
отырған – партияның Саяси ме-
недж мент акаде миясы. Академия 
директоры Елдос Нұр лан қо  ғам-
дық коммуникацияның зама науи 
әдістерін меңгеру жергілікті тұр-
ғын дардың 'зекті мәселелерін 
ше шуде мей        лінше к'мекші екенін 
айтады. 

«Ақпан айынан бастап лек-
тор ла рымыз барлық 'ңірді ара-
лап, де пу  тат тарға семи нар-тре-
нингтер 'ткізді. Мұн да қоғаммен 
тиімді жұмыс істеу ны сан дары 
мен пар тияда жүзеге асы ры лып 
жат қан жоба лар  дың ас пектілері 
ая сын дағы зерттеулер қо  ры тын-
ды ла нуда. )ріп тестер тұрғ ын дар-
 мен жұмыс істеуде және олардың 
қа   жет тіліктерін ше шуде заманауи 
әдіс терді қолданудың маңыз -
дылығын түсі нуде. Бі  рақ біздің 
оқу-жат тығуымыз мұны мен шек-
  тел мей ді. Алда тың жобалар 
бар», – деді ол.

Семинар-тренинг барысында 
әлеу меттік желілерді тиімді пай-
даланумен қа тар интернет арқылы 
халықпен қарым-қатынас жасау, 
сондай-ақ әртүрлі плат формадағы 
жазбаларды форматтау, мате-

риалды неғұрлым түсінікті және 
ыңғайлы түрде беру жолдары 
түсіндірілді.

Семинарға қатысушылар дә-
ріс тердің тиімділігі зор екенін 
айтып отыр. 

«Біз материалды ұсынудың 
жаңа фор маттарын және контент 
арқылы жоспар құрудың ерекше 
жолдарын игердік, түрлі тақырып 
бойынша жоғары сапалы ақпа-
раттық материалдар дайындап, 
қоғаммен байланысты жақсар-
тудың тәсілін үйрен дік. Алдағы 
уақытта семинар-тренингте ұсы -
нылған ақпаратты халықпен бай-
ла нысты нығайтуға және 'зекті 
мәселелерді шешуге пай дала-
намыз деген ойдамын», – деді 
«AMANAT» партиясының об-
лыстық мәслихаттың фракция 
жетекшісі Күлпар шын Айдар-
ханова.

Айта кететіні, депутаттарға 
талдаушы, TuraNews ақпараттық-
сараптамалық пор талының бас 
редакторы Алмас Тоқабаев пен 
Kozildirik Media Group шығарма-
шылық PR-агенттігінің жетекшісі 
Ерлан Мүсіпов дәріс беруде.

А+т=беде «AMANAT» партиясыны" барлы+ де"гейдегі 
мәслихат депутаттарына арнал-ан екі к$ндік о+ыту 
семинары =туде. Тәжірибелі мамандар депутаттарды 
әлеуметтік желі ар+ылы азаматтармен тиімді тіл табысып, 
партия ж6мысын насихаттауды" +ыр-сырын ме"гертуде.
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ИГІЛІКТІҢ ИГІЛІКТІҢ 
ЕРТЕ-КЕШІ ЖОҚ

Елімізде атом электр 
стансасын салу 
та�ырыбы мезгіл-
мезгіл к"теріліп 
келеді. $олдаушылар 
да, �арсы шы&ушылар 
да жетерлік. $ос 
тарапты* да "зіндік 
уәжі бар. Десе де, бір 
нәрсе аны�. Б3л 
мәселені* елімізде 
тал�ыланып 
жат�анына 30 жыл&а 
жуы�тады. Егер тым 
тиімсіз болса, б3л 
идеядан әлде�ашан-а� 
бас тартар едік. Сол 
себепті де �о&амды� 
пікірді* пісіп-жетілетін 
уа�ыты болды.

ҮМІТ – РЕФЕРЕНДУМДА

Елімізде АЭС салу мәселесі ең алғаш 
рет сонау 1997 жылы с�з болған екен. Бұл 
Ақтаудағы БН-350 реакторы әлі жұмыс 
істеп тұрған кез. Сол уақыттағы Ғылым 
министрі әрі Қазақстан ядролық қоға-
мының президенті Владимир Школь-
ник: «Қазақстанда ядролық энергетикаға 
деген қажеттілік туындап отыр» деп 
мәлімдеген болатын. Содан бері мұндағы 
талқылау толастаған емес. Тіпті, 2006 
жылы жаңа АЭС-ты сол Ақтаудағы БН-
ның базасында салу керек деген Үкіметтің 
қаулысы да шықты. Бірақ жобада қа-
растырылған 300 МВт аз болатын дықтан, 
құжат орындалмай қалды. Сондай-ақ 
2010 жылы Курчатовта қуаты 600-1000 
МВт болатын АЭС салу жос  парланған еді. 
Ол жолы да жүзеге аспады. 2011 жылы 
Алматыда бірнеше эколо гиялық үкіметтік 
емес ұйымның баста масымен «АЭС 
салған қаншалықты дұ рыс?» деген та-
қырыпта үлкен жиын �тті. Онда оның 
экологиялық тазалығына баса назар 
аударылды. Ал 2015 жылы бұл жолы 
«ҚазАтомПромның» басшысы боп 
жүрген Владимир Школьник Курчатов 
пен Үлкен елді мекендерінде «300-
1200 МВт-тық 2 АЭС салынады» деп тағы 
да мәлімдеді. Бірақ кейін оның мерзімі 
2030 жылға ысырылды. 2017 жылы 
МАГАТЭ-де �ткен бір сессияда Энерге-
ти ка министрлігінің сол кездегі Атом 
және энергетика жобаларын дамыту 
депар таментінің директоры Батыржан 
Қарак�зов Қазақстанда АЭС салу туралы 
шешім 2018 жылдың аяғына дейін нақты 
қабылданатын болады деп хабарлады. 
Тізбелей берсе, мұндай фактілер к�п. Сол 
себепті АЭС салу туралы мәселе ұзақ 
жылдар бойғы сан мың толғаныс пен 
пікірталас барысында пісіп-жетілді деуге 
болады. Қазақстан қоғамы референдумда 
дауыс беруге моральды түрде дайын. Осы 
тұста жиі қолданыла бастаған бұл тетіктің 
қоғамды жұмылдырудағы р�лін ерекше 
атай кеткен ж�н. АЭС салу мәселесінде 
халықтың таңдауын референдум арқылы 
анықтап, соған сәйкес әрекет етуге бел 
будық. 

БАЛАМАСЫ ЖОҚ 
ҚУАТ К�ЗІ

Қазақстанда атом электр стансасының 
құрылысын салу уақыты әлдеқашан �тіп 
кетті. Fйткені ол біз үшін ауадай қажет. 
Сондықтан да әртүрлі қорқынышты 
ойлар айтып, ел дамуын кейінге тарта 
беруге болмайды. Тездетіп іске кірісу 
керек. Бұл кезде біз «оны салу керек пе?» 
деп емес, жергілікті мамандарды дайын-
дау, инфрақұрылымды дамыту жайын 
талқылап жатуға тиіспіз. Бұл – Мәжіліс 
депутаты Болатбек Нәжіметдинұлының 
пікірі.

«Gркімнің пікірі әртүрлі екені рас. 
Бірақ мен қашанда жай ғана айта сал-
ғанды емес, нақты дәйектер келтіріп 
с�й легенді құп к�ремін. Біздің елге кем 
дегенде бір АЭС салу керек. Салыстыр-
малы түрде айтсақ, іргедегі к�ршіміз 
қытайлардың �зінде 18 атом электр 
стансасы бар екен, олар 54 �ндірістік 
ядролық реакторлармен жұмыс істейді. 
Украинада сонау кеңес жылдарында 
4 АЭС салынған. Оған қажетті шикізатты 
�зімізде �ндіретінімізді ескерсек, сонау 
КСРО кезінде-ақ салып тастауға болатын 
еді. Енді, міне оны барлық дамыған ел-
дерге сатып қана отырмыз. Fзіміз пай-
далана алмай отырмыз. Ал сол уранды 
�н діру мен �ңдеу АЭС жұмысынан да 
қауіп тірек. Сондықтан да бұл жағынан 
біздің үлкен әлеуетіміз бар. Оған алаң-
дамауымыз керек. К�п с�зді қойып, іске 
кірісетін уақыт келді. Fндіріс саласында 
ұзақ уақыт қызмет еткен, мол тәжірибесі 
бар адам ретінде айтарым, қазір Қазақ-
станда электр энергиясының тапшылығы 
қатты сезіліп отыр. Тіпті, экономиканың 
дамуына қатты кедергі келтіруде. Мәсе-
лен, еліміздің оңтүстігі үнемі электр тап-
шылығына тап болады. Былтыр к�ктемде 
оңтүстік �ңірлердегі сұраныстың �зімізде 
�ндірілген электр энергиясымен тек 
57,2%-ын ғана жаба алдық, сол кезде 
971,0 млн кВт/сағ жетпей қалды. Сарап-
шылар 2030 жылға қарай тапшылық тек 
�се түседі деп отыр. Ендеше осыншама 
тап шылықпен жаңа зауыттар мен фаб-

Нұрлан ҚОСАЙ

рикаларды қалай салуға болады?! Бұл 
бі ріншіден еліміздің энергетикалық 
қауіп сіздігіне айтарлықтай нұқсан 
келтіреді», – дейді «AMANAT» партиясы 
фракциясының мүшесі.

Оның айтуынша, атом электр стан-
салары – экологиялық таза және ұзақ 
мерзімді перспективада арзан энергия. 
Бастапқыда к�п шығынды талап етке-
німен, кейіннен �зін-�зі тез ақтайды. Күн 
мен жел энергиясына қарағанда ауа райы 
жағдайына, күн мен жыл уақытына тәуел-
ді емес. Ең басты артықшылығы – ол 
тұрақты түрде жұмыс істейді және �те 
ұзақ мерзімге пайдалануға жарайды. Ал 
бүгінгі технологиялардың қарыштап 
дамуын қосар болсақ, онда мұндай стан-
саның қызмет ету мерзімі бір-екі ұр-
пақтың ғұмырынан да ұзағырақ болмақ. 
АЭС пайдалануға берілген шақта электр 
энергиясының құны кВт/сағатына 2-ден 
12 цент (Еуропалық стандарт) аралығында 
болады екен. Бір с�збен айтқанда, мұндай 
энергия к�зінің әлем бойынша баламасы 
жоқ, ал біздің елімізде оның �зі де жоқ.

АЭС САЛУҒА 5 СЕБЕП

Келесі бір спикеріміз «Қазақстандық 
энер гиямен жабдықтаушы ұйымдар 
қаум дастығы» ЗТБ Т�рағасы Сергей Аго-
фонов атом электр стансасы керек екенін 
5 себеппен түсіндіріп отыр. Оның ең 
біріншісі – әрине, электр энгергиясының 
тапшылығы. Дәл қазір мезгіл-мезгіл 
жарық �шіп, жер-жерде тоқ болмай 
қалып жатпағандықтан, оны біздің се-
зінбей отырғанымыз рас. Бірақ, оны 
жыл дан-жылға электр энергиясы ба-
ғасының қым баттап келе жатқанынан 
аңғаруға болады. Fйткені оны біз к�рші 
елдерден сатып алып отырмыз. Ал шын-
дығында, оның жоғын таратушы ком-
паниялар қатты байқап отыр. Gсіресе, 
жылыту маусы мының бел ортасында 
мұндағы тапшылық 2 500 МВТ-қа дейін 
жетіп жатады екен. Ал бұл дегеніміз – біз 
үміт артып отырған болашақ АЭС-тің 
жобалық қуаты. Мұн дағы к�рсеткіш 
жылдан-жылға ұлғайып келе жатқанын 
ескерсек, бұл мәселені одан әрі соза 
беруге болмайды. Fйткені ішкі тұтыну 
к�лемі артып келеді.

«Екінші аспект – Қазақстанның �з 
мойнына к�міртегі бейтараптылығына 
қол жеткізу ж�ніндегі халықаралық 
міндеттеме алғанымен байланысты. Оған 
сәйкес, біз 2060 жылға қарай к�міртегі 
шығаратын отынды пайдаланбауымыз 
керек. Қазір, әрине, к�мірмен істейтін 
2 ТЭЦ, оған қоса ГРЭС-ке жапсарлас 
тағы бір құрылыс салынғалы жатыр. 

Бұлар – мәжбүрлі шаралар. Енді бір 35 
жылдан кейін олар болмауға тиіс. Бірақ 
бұл жерде бір нәрсені дұрыс түсінуіміз 
керек. К�мір тегі отынынан бас тарту ол 
біздің халық аралық қауымдастық алдын-
дағы ғана міндеттемеміз емес, болашақ 
ұрпақ ал дындағы жауапкер шілігіміз. Ал 
ондай бейтараптылыққа АЭС-тің к�ме-
гінсіз қол жеткізе алмай мыз», – дейді ол.

Үшінші себеп: атом энергетикасы 
жаңармалы энергия к�здерінің (ЖЭК) 
қатарында «жасыл» энергетика боп сана-
лады. Ауаға зиянды қалдықтар тарамайды, 
сол себепті де экологиялық таза. Осы 
тұста ел арасында АЭС-ке мін детті түрде 
су қоймасы керек деген жаңсақ пікір бар. 
Оны сол үшін де Балқаш к�лінің жаға-

рас, бірақ ол к�лге ешқандай да араласпай 
одан оқшау тұрады.

«Т�ртінші аспект – экономикалық 
тұрғыда. Қай нәрсе де салыстырған кезде 
белгілі болады десек, АЭС арзанға шыға-
ды. Біріншіден, олардың жұмыс мерзімі 
100 жылға дейін барады, яки ол �зіне 
жұмсалған шығынды ширек ғасырда-ақ 
ақтап шығады. Одан кейін ұзақ жылдар 
арзан энергия �ндіруге мүмкіндік бермек. 
Ал басқа генерация к�здері, ол к�мір, газ, 
ЖЖМ болсын не месе ЖЭК болсын, қыз-
мет ететін жылдарының жартысы сол 
жоба ның �зіне жұмсалған ақшаны �теу-
мен кетеді», – дейді «Қазақстандық энер-
гиямен жабдықтаушы ұйымдар қаумдас-
тығы» ЗТБ Т�рағасы Сергей Агофонов.

Ал бесінші, ең үлкен себеп – оның 
экономиканың локомотиві екенінде. Ол 
тек �зі орналасқан Жетісу – Алматы �ңі-
рінің ғана жағдайын мықтап қоймай, бү кіл 
елдің де экономикасын аяғынан тұрғызуға 
к�мектеспек. Тіпті, құрылыс уақытынан 
бастап-ақ ол �зінің тиімділігін к�рсете 
бастайды. Біріншіден, онда жұ мыс 
орындары ашылады. Құрылыс салу кезінде 
8 мыңға дейін адам жұмыспен қамтылса, 
стансаны пайдалану кезінде 2 мыңға дейін 
адам жұмыс істейтін бо лады. Екіншіден, 
құрылысының жар тысынан к�біне 
жергілікті мате риалдар пайдала нылатын 
болады. Сұх баттасымыз басқаратын 
қауымдастық пен «Атамекен» кәсіпкерлер 
палатасы жоба жүзеге аса қалған жағдайда 
алдына осын дай мақсат қойып отыр екен. 
Fйт кені АЭС салу кі шігірім қала салумен 
бірдей. Ол �зінің айналасына қалақұ   раушы 
жүйе құруға қауқарлы. Сол арқылы 
экономиканы алға сүйрейді.

АЭС салуды жақтағандардың пікірін, 
әрине толассыз келтіре беруге болады. 
Fйткені оның айтылып жүргеніне с�з 
басында айтқандай, 30 жылға жуықтады. 
Тоқсан ауыз с�здің тобықтай түйіні, біз 
талқылаймыз деп жүріп осыншама уа-
қытты зая кетіріп алдық. Gйтпегенде, бір 
емес, екі АЭС салып, ендігісі игілігін 
к� ріп отырғандай уақыт �ткен екен. 
2035 жылға қарай елдегі электр қуатының 
тапшылығы 2 400 МВт-тан асады деп 
болжануда. Сондықтан бізге екі блокты 
бір АЭС-тың орнына жалпы қуаты 4 800 
МВт болатын т�рт блокты екі атом электр 
стансасы керек.

Қарсы уәж айтатындардың қарасы 
әлі де азаймай тұрғаны рас. Олардың ең 

АЭС:АЭС:

лекеттік білім беру тапсырысы аясында 
мамандандырылған білім беру бағдарла-
малары бойынша 2 848 грант б�лінді. Ал 
атом �неркәсібінде оқитын студенттердің 
саны 4 070 адам: бакалавриатта – 3 590, ма-
гистратура –   397, докторантура – 83 адам», – 
дейді сарапшы Тельман Шуриев.

Тағы бір сарапшы – «Ұлттық ядролық 
орталықтың» бас директоры Ерлан 
Батырбеков Балқаш к�лінің суын АЭС-ке 
салқындату үшін пайдалану к�лемі 
жылына 63 млн текше метрден аспай-
тынын айтады. К�л бетінен судың табиғи 
булануы 0,3% деген есеп бар, ендеше бұл 
станса к�лдегі су деңгейіне іс жүзінде 
ешқандай әсер етпейді деген с�з. Сондай-
ақ су реактор тізбектерінде ешқайда 
кетпейді, үнемі айналып тұрады.

«Қалдықтарды кәдеге жарату мәсе-
лесіне келсек, қуаты 1 200 МВт болатын 
реактордан жылына 50-60 текше метр 
радиоактивті қалдықтар түзіледі. Оны 
қауіпсіз �ңдеудің тиімді технологиялары 
бар. Пайдаланылған ядролық отын қал-
дықтарға жатпайды, �йткені онда жан-
баған уран қалады және одан әрі плутоний 
түзіледі. Ол – ядролық отында қолда-
нылатын тағы бір элемент. Пайдаланылған 
ядролық отынды �ңдегеннен кейін ма-
мандар одан да үлкен энергетикалық 
компоненті бар жаңа отынға шикізат 
алады. Атом электр стансасынан еш-
қандай зиян болмайды, �йткені оның 
�зегі ретінде III және III+ буынды реак-
торының құрылысы ұсынылып отыр. Бұл 
реакторлар белсенді және пассивті зама-
науи қауіпсіздік деңгейлерімен жаб-
дықталған. Реактор қалыпты күйден 
шыққан жағдайда қауіпсіздік жүйесі оны 
оңтайлы жұмыс режиміне қайтарады. 
Реакторлардың бұл түрі барлық қауіп -
сіздік талабына сай келеді, әсіресе эко-
логиялық к�рсеткіштері жоғары. Бірін ші 
кезекте радиациялық фон жоқ, екіншіден, 
атмосфераға шығаратын СО2 қалдықтары 
ЖЭО-лармен салыстырғанда �те т�-
мен», – дейді ол.

сында салып жатыр-мыс. Негізінен, олай 
емес. Энергетика заңында генерация қай 
жерде тұтыну к�п, сол жерде болу керек. 
Міне, біздің елімізде тоқ �ндіруші ірі ны-
сандар шығыс және солтүстік �ңірлерде 
орналасты да, оңтүстік �ңір олардан 
шалғай қалды. Осылайша, теріскейде 
электр энергиясы к�п те, күнгейде тап-
шы. Тоқ тарату жүйесі де солай орналас-
қан. Қазір «Солтүстік-Оңтүстік» желі-
сінде 2 100 МВт электр энергиясы бар, 
бұл �ңірлерді қуаттандыруға жетпейді. 
Міне, к�зделіп отырған Балқаш �ңірі сол 
екі инфрақұрылымдық энергожүйенің 
түйіскен жері болып саналады. Ол жерде 
демеп жіберетін генерация жоқ. Бұл жақ-
сы емес. Fйткені алыстан тасымал данған 
электр энергиясы жолда к�п ысырап 
болады және керекті қуатта жететініне 
сенімділік жоқ. Сондықтан да Үлкен 
стан сасында әу бастан, сонау кеңес ке-
зінен-ақ қандай да бір тоқ �ндіретін 
орталық салу қарастырылған екен. Міне, 
ол жерге к�мірмен істейтін 2 000 мега ват-
тық станса салынар болса, оның сол ай-
маққа, ауаға, к�лге тигізер экологиялық 
зияны �те к�п болар еді. Сондықтан да 
АЭС салынуы керек. Оған су керек екені 

МУЛЬТИПЛИКАТИВТІ 
�СЕРІ ДЕ БАР

Қазақстанға АЭС салу мульти пли-
кативті әсер беретінін к�зі қарақты 
оқырман түсініп отырған болар. Fйткені 
аты айтып тұрғандай, ол тек энерге-
тикалық генерация бермейді, сонымен 
қатар қозғаушы күшке де ие. Бұл саланы 
дамыту сол ауылда жаңа заманауи тұрғын 
үйлер, жолдар, ғимараттар, мәдени-
әлеу меттік инфрақұрылымдар салуға 
мүмкін дік береді. Ал елімізде ғылым 
дамиды.

«Қазақстан атом электр стансалары» 
келтіретін мәліметтерге қарасақ, АЭС 
салынар болса, ол пайдалануда болған 

бірінші алға тартатыны, еліміздегі ас-
қынып тұрған жемқорлық мәселесі. 
Бірақ «Шегірткеден қорыққан егін 
екпейді» демекші, ондай келеңсіз құ-
былыс қай елде де бар және ешқашан 
түбегейлі жоғалып кетпейтіні анық, 
сондықтан онымен ымырасыз күрес 
жалғаса бермек. Ал «Германия АЭС-тен 
бас тартыпты» дегендерге келер болсақ, 
Еуропа елдері ортақ энергетикалық 
жүйеге біріккен, олар тоқты бір-бірінен 
кез келген уақытта ала береді, біздегідей 
тапшылық жоқ. Немістер электр энер-
гиясы к�п болып кеткен соң осындай 
қадамға барып отыр. Сондай-ақ оларда 
жаңармалы энергия к�здерінің үлесі 
50%-ға жеткен. Ал бізде жел мен күннен 
алатын энергиямыз небәрі 6%. Айтып-
айтпай не керек, Қазақ станның �зінің 
АЭС-ы болған еді. Ол тек тоқ �ндіріп 
қойған жоқ, сонымен бірге суды да тұ-
шытты, сол себепті де ол комбинат деп 
аталды. МАЭК атауы содан шыққан. 
Ен деше ол жабылғалы бір буын ауыс а-
тын уақыт �тті. Десе де, игіліктің ерте-
кеші жоқ, дұрыс шешім қабыл дайық, 
ағайын!

жылдар бойы ел қазынасына 2,5-3 мил-
лиард доллардан астам салық түседі екен. 
Ал құрылыс-монтаж жұмыстары ке-
зеңінде жергілікті бизнеске шамамен 
2,5-3,5 миллиард доллар к�лемінде қар-
жы құйылмақ. АЭС-те ашылған 1 жұмыс 
орны сабақтас салаларда 10 жұ мыс орнын 
ашуға мүмкіндік тудырмақ. Қағида бо-
йын ша стансада  жұмыс істейтін 
2 000 адам  ның 20%-ы ғана, яки 400-і 
ядро лық салада арнайы білімі бар маман 
болуға тиіс. Ал бізде қазірдің �зінде бұл 
салада 17,9 мыңнан астам адам жұмыс 
істейтінін ескерсек, атом электр станса-
ларын пай далану үшін кадрлық әлеуетіміз 
жет кілікті. Оның ішінде уәкілетті мемле-
кет тік орган Энер гетика министрлігінде – 
36, реттеуші ғылыми-техникалық ұйым-
дарда – 2,9 мың; Қазатом�неркәсіпте 
15 мыңға жуық маман бар. Сонымен 
қатар 150-ден астам қазақстандық Түр-
киядағы Ақкую атом электр станса сының 
құрылысына қатысуда. Елімізде бірнеше 
жылдан бері ядролық қаруды бейбіт мақ-
сатта пайдалану саласындағы мамандарды 
дайындау үшін ғылыми-білім беру базасы 
белсенді түрде дамып келеді. Мәселен, 
2022-2023 оқу жылына арналған мем-
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Кезінде к�п с�з бол�ан «индус-
трияландыру» $�ымы б&гінде 
$мытылды, оны тіпті *кіметті+ 
экономика�а жауапты м&шелері де 
ауыз�а алмайды. Біра: б$л ;аза:-
станны+ индустриялы: �р кен-
деуден м&лдем бас тарт:анын 
білдірмейді. Б&гінде *кімет индус-
триялы:-инновациялы: даму ор-
нына «жо�ары де+гейде �+делген 
�нім шы�аратын кластерлер :$ру» 
саясатын :ол�а алып жатыр. Жа+а 
саясат нені к�здейді және елге не 
береді?

�РКЕНДЕУДІҢ ІРГЕТАСЫ – 
ИНДУСТРИЯЛАНДЫРУ

Инженер Олжас Жиенқұл – Қазақ-
стандағы индустрияландыру бесжылдық-
тарына куә болып қана қоймай, соған 
тікелей атсалысқан адамдардың бірі. 2013 
жылы Қарағандыда жүргенінде Ақт$бе 
жақта үлкен жоба басталғанын, оған елдің 
барлық $ңірінен білікті мамандарды ша-
қырып жатқанын естиді.

– Жалақысы жақсы екенін білген соң 
сол жаққа жол тарттым. Ақт$бе рельс-
арқалық зауытының іргесі қаланып, 
жұмысы қызып жатты. Ауызсу, кәріз 
жүйелері, газ құбырларын тарту, электрмен 
жабдықтау, кірме теміржолдар, авто-
магистральдар, к$пірлер, стансалар – 
бәрі-бәрінің құрылысы қатар қолға алын-
ған. Жобаны тікелей Президенттің $зі 
бақылауына алыпты. Сол кездегі Премьер 
Серік Ахметовтің $зі инспекция жасап 
тұрды. Облыс әкімдігі бюджет есебінен 
зауытқа инженерлік инфрақұрылым 
тартты. Алдымен сонда істедім. Артынан 
зауытты тұрғызуға қатыстым. Бұл шыны-
мен бүкілхалықтық құрылыс еді, еліміздің 
барлық дерлік облысынан, алыс-жақын 
шетелден білікті мамандар жиылды, күн-
діз-түні бір адамдай жұмылып, ынты мақта 
жұмыс істедік. Тарихты қолымызбен 
жасап жатқандай сезіндік, – деп еске тү-
сірді О.Жиенқұл.  

Ақт$бе рельс-арқалық зауыты екінші 
индустриялық бесжылдықтың қарлығашы 
болатын. Оған стратегиялық міндет – 
жоғары сапалы рельстер бойынша Қазақ-
станды Ресейге тәуелділіктен құтқарып, 
осы $нім бойынша ішкі сұранысты толық 
$теу миссиясы жүктелді. 2016 жылғы 6 
маусымда ел тарихында бұрын-соңды 
болмаған, жоғары сапалы, дифферен-
циалды нығайтылған рельстерді, сондай-
ақ қоставрлар, бұрыштықтар, швеллерлер, 
шахталық тіреулер сияқты орташа пішінді 
илекті шығаратын бірегей кәсіпорын іске 
қосылды.

Қазір кейбір экономисті тыңдасаңыз, 
индустрияландыру бесжылдықтары 
барысында ашылған зауыт-кәсіпорынның 
бәрі дәрменсіздікке ұшырап, жабылып 
қалғандай сезім қалыптасады. Мұның 
олай емесіне биылғы шілдеде кәсіпорынға 
ат басын бұрып, жұмысшылармен кездес-
кен Мәжіліс депутаттары к$з жеткізген 
еді. ;зге де бизнес сияқты бірқатар 
қиындығы болғанымен, «Ақт$бе рельс-
арқалық зауыты» ЖШС $ркендеу үстінде 
екен. Ол 2023 жылғы қазанда тарихи 
белеске шығыпты: 2016 жылы іске қосыл-
ғалы бері зауытта тура 1 миллион тонна 
рельс $німі $ндірілді. Бұл 8 мың шақырым-
нан астам теміржолды т$сеп шығуға 
жетеді. «АРБЗ» ЖШС $ндірісінің рельс-
тері Түркия, Ресей, Украина, Эстония, 
Лат вия, Беларусь, ;збекстан, Қырғыз 
Республикасы, Грузия, Түрікменстан, 
Ауғанстанда қолданылады.

Олжас болса, бүгінде аустриялық Voes-
talpine Schienen Gmbh компаниясында 
кіші инженер болып жұмыс істейді. 
Германиялық инвесторлар Қазақстанда 
салмақты жобасын жүзеге асыруды 
пысықтап жатыр екен, солармен бірге елге 
оралуға ниетті. Мұндай мысалдарды және 
еңбеккерлердің табыс тарихын Индус-
трияландырудың қос бесжылдығы тұсын-
да ашылған және $ндірісін сақтап қала 
алған жүздеген кәсіпорыннан табуға 
болады.

ТЕХНОЛОГИЯЛЫҚ ДАМУДЫҢ 
П�РМЕНДІ ТЕТІГІ

Қазақстанда Үдемелі индустриялық-
и н н о в а ц и я л ы қ  д а м у д ы ң  б і р і н ш і 
бесжылдығы 2010 жылы басталғаны 
мәлім. Екінші бесжылдығын және тиісті 
мемлекеттік бағдарламасын жүзеге 
асыруға мемлекет 2015 жылы кірісіп, ол 
2019 жылға дейін созылды. Содан кейін 
үшін ші бесжылдық бастау алуы тиіс еді. 
Ел Үкіметінің 2019 жылғы 31 желтоқ-
сандағы №1050 қаулысымен «Қазақстан 
Республикасын индустриялық-инно-
вациялық дамытудың 2020-2025 жылдарға 
арналған мемлекеттік бағдарламасы» 
бекітілді. Республикадағы билік тран-
зитінен кейін бұл бағдарлама жүзеге ас-
пай, жайына қалды. Ақыры Смайылов 
Үкіметінің 2022 жылғы 20 шiлдедегi №508 
қаулысымен тумай туа ш$ккен соңғы 

индустриялық бағдарламаның күші 
жойылды. 

Енді Қазақстан кластерлік дамуды 
таңдап отыр. Ол шикізатты $ндіруден, 
оны $ңдеп, нақты дайын бұйымдар жасап 
шығаруға дейінгі бүкіл жолды қамтуы 
керек. 2023 жылғы 1 қыркүйектегі соңғы 
Жолдауында Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев «Jділетті Қазақстанның 
экономикалық бағдары» жоғары деңгейде 
$ңделген $нім шығаратын кластер құруға 
негізделетінін жариялады. Осы орайда 
Президент Үкіметке «ел тағдыры үшін 
айрықша мәні бар» бірқатар жобаны 
жүзеге асыруды жүктеді. Соның ішінде 
ағымдағы үшжылдық ішінде металды 
терең $ңдеу, мұнай-газ және к$мір хи-
миясы, ауыр машина жасау, уранды 
конверсиялау және байыту, автоб$лшектер 
және тыңайтқыштар шығару сияқты 
бағыттарға айрықша назар аударылатын 
болады.

Мәжіліс депутаты, «AMANAT» пар-
тиясы фракциясының мүшесі Ерлан Саи-
ровтың айтуынша, Қазақстан мине ралды 
ресурстардың қоры бойынша жа һан дық 
ондықтың қатарында болғанымен, осы 
күнге дейін шикізатты экспорттаумен 
шектелді. ;ңдеуі мардымсыз. Ол алю-
миний мен мысты мысалға келтірді.

–Боксит-глинозем-алюминий тізбегін 
алсақ, глиноземнің үштен екісі шетелге 
шикізат күйде экспортталады. Қалған 
үштен бірінің 250 мың тоннасынан тек 
бастапқы алюминий $ндіріледі. Сонда 
небәрі 20%-ы дайын $німге дейін 
$ңделеді, яғни сымдар, кабельдер, жылыту 
радиаторлары сияқты бірен-саран дайын 
$нім шығарылады. Он жылдан астам 
уақыт бойы ERG алпауыт барлық 
глиноземді алюминийге айналдыруға уәде 
етіп келеді. Бірақ ештеңе $згеретін емес, 
– деді депутат.

Сондықтан «AMANAT» партиясы 
фрак циясы Президент Қ.Тоқаевтың тап-
сыр маларын орындау үшін Қазақстанды 
шұғыл түрде жоғары деңгейде $ңделген 
$нім шығаруға к$шіру қажет деп санайды. 
Сонымен бірге аманаттық депутаттар 
Үкіметке $ндірілген барлық алюминий 
тотығын алюминийге қайта $ңдеу, терең 
$ңдеу технологиялары бар кәсіпорын-
дарды тарту туралы ұсыныспен шықты. 
Сондай-ақ халықаралық сапа стандарт-
тарына сай келетін кабельдік және 
электротехникалық $німдер $ндіретін 
зауыттардың құрылысы қолға алынуы, 
мыс пен алюминийді терең $ңдеу кешен-
дері құрылуы қажет.  

Қазақстандық мазмұнның үлесі 70-
90%-ға дейін жеткізілуі тиіс. Шетелден, 
$нім $ндіруші зауыттардан мамандарды 
шақыру арқылы білікті кадрларды 
даярлауды бастаған маңызды.

ШИКІЗАТТЫ ТЕРЕҢ �ҢДЕУ 
КЕШЕНДЕРІ ҚАЖЕТ

Ресми мәліметке жүгінсек, 2023 жыл 
қорытындысында Қазақстанда 419 мың 
тонна катодты мыс және 261 мың тонна 
алюминий $ндірілді. Бұл тұрғыда 1,97 
миллион тонна мыс концентраты мен 872 
мың тонна глинозем $ңделмеген күйінде 
экспортқа $ткізілген. Салдарынан респуб-
лика бюджетті толықтырып, кәсіпорын-
дарды байытатын ұшан-теңіз табыстан, 
қосылған құннан айырылды.

Бұған тосқауыл қою үшін бүгінде мыс 
кенін тазартылған мысқа дейін $ңдеу 
мақсатында қосымша $ндірістік қуаты 600 
мың тонна болатын екі инвестициялық 
жоба іске асырылып жатыр. Оның 
біріншісі – KAZ Minerals тобының 
қытайлық China Nonferrous Metal Indus-
try’s Foreign Engineering and Construction 
Co. компаниясымен бірлесіп бастаған 
жаңа мыс балқыту зауытын салу жобасы. 
Екіншісі – Kazakhmys Holding ЖШС-ның 
Балқаш мыс балқыту зауытын жаңғырту 
жобасы. 

;неркәсіп және құрылыс министрлігі-
нің дерегінше, бүгінде елімізде мыс пен 
алюминийден профильдер, цилиндрлік 

құймалар, кабелді-$ткізгіш $німдер, 
д$ңгелек және жазық илем, лигатура, 
күштік трансформаторларды орауға ар-
нал ған сымдар $ндіріледі. 

Сонымен қатар Үкімет басшысы 
Олжас Бектенов Мәжіліс депутаттарына 
жауап хатында бір маңызды $згерісті еске 
салды: 2021 жылы қолданысқа енгізілген 
«;неркәсіптік саясат туралы» заңы шикі-
зат $ндірушілерді отандық зауыт-
кәсіпорындарды жергілікті шикізатпен 
басымдықты түрде, бірінші кезекте және 
жеткілікті к$лемде қамтамасыз етуге 
міндеттеді. Бұл тетік ;неркәсіп минис-
трлігі, әрбір $ндіруші және $ңдеуші 
арасындағы «Қайта $ңдеу $неркәсібі 
кәсіпорындарын отандық шикізатпен 
қамтамасыз ету ж$ніндегі үшжақты 
келісім» бекіту арқылы іске асырылады. 

Келісімге сәйкес, қазақстандық 
шикізат отандық кәсіпорындарға Лондон 
металдар биржасындағы бағадан 5% 
жеңілдікпен ұсынылуы керек. Аталған 
тетік аясында алюминий мен мысты 
жеткізу бойынша 25 келісімге қол қо-
йылыпты.

– Осы шараның қабылдануы нәтиже-
сінде 2023 жылы алюминийді ішкі $ңдеу 
к$лемі 50,7 мың тоннаға жетті. Бұл к$р-
сеткіш 2021 жылмен салыстырғанда 1,5 
есеге артық! Мыс шикізатын $ндірушілер 
осы жұмысқа 2023 жылы ғана кірісті: бұл 
2023 жылы елде 9,5 мың тонна катодты 
мысты $ңдеуге мүмкіндік берді. Салыс-
тырсақ, 2022 жылы 7,6 мың тонна мыс 
$ңделген-тін. Т$мендетілген баға бойын-
ша шикізатпен қамту шаралары аясында 
KAZ Minerals пен «Қазақмыс корпора-
циясы» ЖШС тобы катанка, лигатура, 
кабелді-$ткізгіш және илем $німдерін 
$ндіретін отандық 18 кәсіпорынға мыс 
$ткізеді, – деді Олжас Бектенов.

Арзандатылған шикізатты «Үлбі 
метал лургия зауыты» АҚ, «ЗОЦМ» АҚ, 
«Қазэлектромаш» ЖШС және басқасы 
алып отыр. Шикізатпен қамтамасыз ету 
тетігі іске қосылды, әйткенмен, сарапшы-
лардың байламынша, басты бір проблема 
қалды: елде металды, кен-руданы терең 
$ңдеумен айналысатын ірі зауыт-кәсіп-
орын дар тапшы. Олар болмаған соң «ішкі 
нарықта сұраныс жоқ» деп $ндірушілер 
шикізаттың басым б$лігін бәрібір шетелге 
шығара береді. Сондықтан Индустрия-
ландыру бесжыл дық тары кезіндегідей, 
кластерлік даму аясында да алып $ндіріс 
орындарын – жаңа $ңдеуші зауыт-кәсіп-
орындарды ашқан абзал.

Мысалы, мамандар «қанатты металл» 
атайтын алюминийдің қолданылмайтын 
жері кемде-кем. Оның тамақ $неркәсібіне 
арналған,  сондай-ақ техникалық, 
қышқылға т$зімді, беріктелген түр-түрі 
болады. Айналамыздағы үстел-орындық-
тар, жалюзи, дизайнерлік бұйымдар, 
декоративті қабырға панелдері, конди-
ционер лер мен радиаторлар және басқасы 
да содан жасалады. Алайда Қазақстанда 
алюминийден әлдене жасай алатын 
(катанка, кабелді-$ткізгіш $німдер мен 
профильдер) небәрі 7 кәсіпорын бар. Орта 
мерзімді перспективада Үкімет мыс пен 
алюминийден жасалған $німдер, соның 
ішінде жылыту радиаторлары, ұнтақтар, 
құймалар, жез бұйымдарын $ндіру бойын-
ша жаңа 13 инвестициялық жобаны іске 
қосуды жоспарлады.

«Кластерлік даму» кейпіне енген жаңа 
Индустрияландыру табысты жүруі үшін 
білікті жаңа кадрлар, жеткілікті шикізат, 
мол капитал мен инвестиция, зор 
мемлекеттік қолдау, жаңа нарықтар қажет. 
Бұл белгілі бір уақыт алатын ауыр үрдіс. 
Үкімет жауапкершілігі зілбатпан әрі 
үздіксіз ізденіс пен талмас талпынысты 
талап ететін бұл міндет үдесінен абырой-
мен шығып, елді жаңаша $ркендете ме, 
әлде кластерді былай ысырып тастап, оны 
ауыстыратын жаңа саясатты ойлап таба 
сала ма – оны уақыт к$рсетеді. 

Елдос СЕНБАЙ

КЛАСТЕРЛІК ДАМУ – КЛАСТЕРЛІК ДАМУ – 
НАҒЫЗ ТАБЫС КӨЗІ

Кәмила ЕРКІН

Статистикаға сүйенсек, бір жыл 
ішінде елдегі ақылы қызметтердің 
бағасы 14,5%-ға, ал азық-түлік тауар-
лары 5,5%-ға қымбаттаған. Сонымен 
қатар азық-түлік емес тауарлардың 
бағасы бір жылда 7,3%-ға $скен. Деген-
мен $су қарқыны былтырғы жылмен 
салыстырғанда бәсеңдегенін байқай-
мыз.

Мұны экономист Сапарбай Жобаев 
та растап отыр. Оның айтуынша, біз 

дамушы мемлекет болғандықтан на-
рық та бағаның $суі 8-10 пайыздық 
деңгей аралығында. «Қазір инфляция 
былтырғы жылдармен салыстырғанда 
жоғары деп айта алмаймыз. Бірақ азық-
түлік бағалары біршама тұрақталып, 
кейбір тауарлардың бағасы, керісінше, 
т$мендеуде. Мысалы, $сімдік майы, 
қант секілді $німдердің құны 2022 
жылмен салыстырғанда едәуір т$мен», 
– дейді ол.

Дегенмен қарапайым азаматтар 
қалай болғанда да, қазіргі инфляция 
м$лшерінің ауыртпалығын сезініп 
отыр ғанын жеткізді. Аудандық оқушы-
лар үйінде «Қол$нер» үйірмесінен сабақ 
беретін А.Ләззаттың айтуынша, базар-
дағы баға $скенімен, айлық м$лшері сол 
күйінде қалады. 

– Қазір менің айлығым – 130 мың 
теңге. Бұл қаражатты біреуі студент, ал 
екеуі мектеп оқушысы болатын үш 
баланың шығынына жеткізуім керек. 
Студент қызымның бір жылдық оқу 
ақысы 400 мың теңге, ал жатақханасы 
үшін 180 мың теңге т$лейміз. Үшінші 
және жетінші  сыныпта оқитын 
балаларымның мектеп формасы мен 
оқу құралдары үшін қаражатты қалай 
жеткізерімізді білмей дал болып отыр-
мыз. Ауылымызда жұмыссыз жүрген, 
тіпті тек Үкіметтің жәрдем ақысымен 
күнін к$ріп отырған қаншама ата-ана 
бар. Ол кісілердің де шағымы осы. Біз 5 
балалы отбасы болсақ та, мем лекеттен 
ешқандай к$мек алмаймыз. Күнделікті 
азық-түлік пен коммуналдық шығындар 
артып келе жатыр. Баға жыл сайын 
кейде, ай сайын $сіп кетеді, ал еңбек-
ақымыз бір қалып та. Осының салдары-
нан қазір к$птеген жастарымыз жұмыс-
сыз жүр. Тіпті, шетел кезіп кетіп жатқан 
азаматтарымыз қаншама? Ал елімізде 
еңбекақы к$лемі аз болған дықтан, 
тапқан-таянғанымыздың негізгі б$лігі 
азық-түлік сатып алуға кетеді, – дейді 
ол. 

Тұрғынның бұл с$зін ресми орган-
дардың мәлімдемесі растай алмайды.  
;йткені Үкімет соңғы бірнеше жыл 
ішінде бюджет секторындағы жалақы-
ның экономикадағы орташа к$рсеткіш-
терден асып түсуіне жағдай жасалды деп 
мәлімдейді. Мысалы, 2023 жылдың 
қорытындысы бойынша номиналды 
жала қының $суі 17,6%, халықтың но-
миналды табысы – 15,8%, нақты табысы 
– 1,1% құрады. 2024 жыл дың I тоқса-
нында ҰСБ бағалауы бойынша қазақ-
стандықтардың номиналды ақша лай 
табысы 14,4%-ға, нақты табысы 4,7%-ға 
ұлғайған.

Ал экономист С.Жобаев инфляция-
ны жүгендеудің жалғыз амалы барлық 
тауар мен қызметті нарық деңгейімен 
белгілеу деген пікірімен б$лісті. Оның 
айтуынша, елдегі кейбір субсидиялық 
жүйелер жемқорлыққа алып келеді.

«Мен мына мәселеге назар аударғым 
келеді. Тауарлар мен қызмет құны 
нарықтағы инфляция деңгейімен 
шамалас м$лшерде $сіп отыруы керек. 
Неліктен? Себебі сол салада қызмет 
ететін азаматтардың еңбекақысы да 
сондай м$лшерде к$беюі қажет. Бірақ 
біздің елімізде к$лік саласын алып 
қарайтын болсақ, халықтың қалтасы 
к$термейді деген сылтаумен жолақысын 
арзандату үшін субсидия береді. 
Мысалы, нарық бойынша қоғамдық 
тасымал қызметінің құны 250-300 теңге 
болса, оны 90-100 теңге к$лемінде ұстап 
тұру үшін тасымалдаушы мекемеге 

бюджеттен қыруар қаражат б$леді. Бұл 
схема бюджет қаражатын жымқырудың 
бір амалы деп есептеймін. Екіншіден, 
баға арзан болса да кейбір азаматтарға 
арнайы к$мек ретінде тағы да қаражат 
б$лінеді. Үшіншіден, жанар-жағармай 
құнын арзан ұстап тұрмыз деген сылтау-
мен тағы да ақша береді. Салыстырар 
болсақ, к$ршілес жатқан Ресей мен 
;збекстан елінде бензин құны бізге 
қарағанда едәуір қымбат. Республика 
деңгейінде есептесек, $те үлкен к$лем-
дегі қаражат белгілі бір тұлғалар дың 
ара сында б$ліске түседі. Ол да Кеңес 
Үкі меті дәуірінен бері келе жат қан жең 
ұшымен жалғасатын жемқор лықтың бір 
к$рінісі, – дейді сарапшы. 

Оның айтуынша, к$лік қатынасы, 
коммуналдық шаруашылық қызметтер 
нарықтағы $зіндік құнымен есептелуі 
қажет. Маман мындай деректер келтірді: 
Қазақстанда мұқтаж адамдар саны 1 
миллионға жуық, ал кедейлер саны 500 
мың шамасында болса, шамамен 
алғанда 20 млн адамның 1 миллионы 
ғана кедей, қалған 18 млн азамат $зін 
толық қамтамасыз етуге шамасы жетеді. 
«Оның ішінде 500 мың азамат байлардың 
санатына жатады. Жоғарыда аталған 
жеңілдіктерді осы топ $кілдері де толық 
пайдаланып отыр. Менің ойымша, бұл 
азаматтар қызмет пен тауар құнын 
нарық деңгейінде тұтынуы қажет. Ал аса 
мұқтаж 1 млн азамат үшін мемлекеттік 
жәрдемақы м$лшерін к$бейту керек. 
Дүниежүзіндегі барлық дамыған ел бұл 
мәселені осындай жолмен шешеді», – 
дейді ол. 

Сондықтан маманның пікірінше, 
елімізде қызмет пен тауар құнын $н-
дірушілер мен кәсіпкерлер $здері на-
рыққа сай бекітуі керек. 

«Ауылшаруашылық $неркәсібін 
қолдауға бағытталған субсидиямен 
шатастырмаған абзал. Ол $те орынды. 
Ал қызмет түрлері мен кейбір отандық 
$німдердің бағасы нарықтық болса 
ғана, бізде кіші және шағын орта бизнес 
$ркендейді. Қазіргі жағдайда алпауыт 
компаниялар мемлекеттен $те үлкен 
к$лемде қаражат алады да, шағын және 
орта бизнес $кілдерін тұншықтырып 
отыр. К$ршілес елдермен салыстыр-
ғанда, біздегі баға к$рсеткіші $те арзан. 
Тіпті, ең кедей Африка мемлекеттерімен 
бірдей десек те болады. Ал табыс 
к$рсеткіші жан басына шаққанда 12-13 
мың АҚШ доллары шамасында. Мы-
салы, к$лік қатынасы үшін ең маңызды 
жанар-жағармай құны 92 АИ бізде 205 
тенге болса, Ресейде оның құны 300-350 
тенге к$лемінде. Қызмет к$рсету сала-
сындағы бағаны нарық бекітер болса, 
осы саладағы қызметкер лердің де жала-
қысының $суіне септігін тигізер еді», 
– дейді маман.

БАҒАНЫ 
НАРЫҚ БЕЛГІЛЕСЕ, 
КІРІС КӨБЕЙЕДІ

Со+�ы уа:ытта т$тынушылы: инфляция едәуір т�мендеп келе 
жат:анын тілге тиек ететінбіз. Мысалы, Bлтты: банк 2022 жылы 
оны+ м�лшері 20,3% болды десе, былтыр желто:санда б$л к�р-
сеткіш 9,8 пайыз�а дейін т�мендеген еді. Маусым�а дейін жал�ас:ан 
б$л тренд шілдеде кенет кері б$рылды. Елімізді+ Bлтты: статистика 
бюросыны+ мәлімдеуінше, 2024 жылды+ маусым :орытындысы 
бойынша т$тынушылы: инфляция 8,4%, ал шілдеде ба�аны+ �суі 
8,6%-�а дейін &деген. Сарапшылар оны+ басты себебі бизнес пен 
бюд жет шы�ындарыны+ �суі деп есептейді.
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Бүгінде еліміздегі барлық деңгейдегі 
әкімдер Президенттің 2022 жылдың 3 
нау рызында жарияланған «�кімдердің 
халықпен кездесулерін !ткізу туралы» 
№ 826 Жарлығына сәйкес бекітілген 
кестеге сай халықпен жиі кездесулер 
!т кізіп, тұрғындардың талап-тілегін 
тыңдап жүр. Бұл қағида сонымен бірге 
елде жүргізіліп жатқан реформалар ту-
ралы халықты хабардар ету, жергілікті 
атқарушы органдардың ашықтығын, 
жауапкершілігін, есептілігін арттыру 
мақсатында да іске асуда. Мемлекет бас-
шысының аталған Жарлығы негізінде 
барлық деңгейдегі әкімдер жыл бойы 
ха лықпен кездесу !ткізіп, олардың ба-
рысында халықты толғандыратын әлеу-
меттік мәселелерге баса назар аудара 
отырып, Қазақстанды жаңғыртудың 
жаңа бағдарының негізгі бағыттары ту-
ралы хабардар етеді. Проблемалық мә-
се лелерді шешудің жолдары мен мерзім-
дерін түсіндіреді.

Түркістан облысының әкімі соңғы 
ай ларда бекітілген кестеге сай !ңірдің 
барлық ауыл-аймағында ашық диалог 
алаң ында халықпен кездесу ұйымдас-
тырып, жұрттың жанайқайына құлақ 
түрді, тұрғындардың !тінішіне назар 
аударды. 

ЖАҢА �НДІРІС ОРЫНДАРЫН 
АШУ КЕРЕК

+ңір басшысы одан кейін халықпен 
кезекті кездесуін Бәйдібек ауданында 
жалғастырды. Бәйдібек ауданындағы 
пайдалы қазбаларды зерттеп, анықтап, 
соған сай жаңа !ндіріс орындарын ашу 
керек. Бұл ретте ауданның әлеуеті жоға-
ры. Инвестиция тарту, жаңа жұмыс 
ор ын дарын ашу, !ндірісті дамыту маңыз-
ды. Түркістан облысының әкімі Дархан 
Сатыбалдының Бәйдібек тұрғындар-
ымен кездесуінде осындай ойлар, ұс ы-
ныстар айтылды. Тұрғындар тарапынан 
мәселелер к!теріліп, тиісті жауап-
тар берілді.

– Біз мемлекеттік бюджет есебінен 
инфрақұрылымды жақсартамыз. Бірақ 
әр ауданның !зіндік табысы, кірісі мо-
лаюы керек. Ол үшін !ндіріс орындарын 
ашу, инвестиция тарту аса маңызды. 
Ауданның әлеуеті !те жоғары. Ізденіс, 
талпыныс, ниет қажет. Мемлекет бас-
шысы !ндірісті дамыту, агро!неркәсіп 
кешенін дамыту, су үнемдеу технология-
ларын енгізуді тапсырды. Осыған орай 
!ңірімізде су үнемдеу технологияларын 
шығаратын зауыттар ашылып жатыр. 
Бұл жұмыстар Бәйдібекте де жандануы 
тиіс. Аудан инфрақұрылымын жақсарту 
мақсатында былтыр «Ауыл – Ел бесігі» 
жобасы арқылы 1,7 млрд теңге б!лініп, 
10 елді мекенде 24 жоба іске асты. Жол-
дар ж!нделіп, әлеуметтік нысандар са-
лынды. «Ауыл аманаты» жобасы аясын-
да 1,3 млрд теңгеге 199 жоба қаржылан-
дырылды. Бұл жұмыстар жалғасады, – 
деген Дархан Сатыбалды аудан әкімі мен 
басқарма басшыларына барлық бағытта 
индикаторларды орындау бойынша 
жұмысты жандандыруды тапсырды. 
Кейбір салалардағы кемшіліктерге тоқ-
тал ып, тиісті шешім қабылдауды міндет-
теді. 

Жиында Бәйдібек ауданының әкімі 
Ерлан Нұрмахановтың есебі тыңдалды. 
Жалпы, !ңірлік !нім к!лемі соңғы 3 
жыл да 29 пайызға !сіп, былтыр 61 млрд 
теңгені құрады. Биыл 5 айда 15 млрд 
теңгенің !німі !ндіріліп, былтырғы 
есеп ті кезеңмен салыстырғанда 14,7 
пайызға !скен. Биыл 5 айда !зіндік 
кір іс  тер 1.2 млрд теңгені құрап, былтыр-
ғы жылмен салыстырғанда 49 пайызға 
артқан. Негізгі капиталға бағытталған 

Халы�пен кездесулер азаматтармен ашы� диалог ��ру�а, ��ір 
т�р�ындарыны� �зекті мә се  лелерін ты�дау�а және жедел шешуге, 
сондай-а� Мемлекет бас шысы белгілеген халы� "ніне ��ла� асатын 
мемлекет сая сат ын іске асыру�а м"мкіндік бер еді

Назгүл НАЗАРБЕК

АЛАҢЫ
АШЫҚ ДИАЛОГ

Жерлерді түгендеу барысында басты назар ауыл 
шаруашылығы мақсатындағы телімдерге аударылу-
да. Осы бағытта қолға алынған жұмыстар барысын-
да Алматы облысында мыңдаған гектар жер телімі 
мемлекет меншігіне қайтарып алынғанын бұған 
дейін жазған едік. �сіресе, облыстың Алматы қаласы 
маңындағы аудандары мен мал және !сімдік шаруа-
шылығын дамытуға аса қолайлы болып саналатын 
Райымбек, Кеген, Ұйғыр аудандарында жерге 
қатыст  ы заң талаптарының сақталуына және орын-
далуына қатысты қатаң шаралар қолға алынуда. 

Мемлекеттік деңгейде маңызы бар іске бақылау 
мен тексеруге құқылы салалармен бірге сыбайлас 
жемқорлыққа қарсы күресетіндер де барынша ат-

салысуда. Биылғы сәуір айында Алматы облысы 
бойынша Сыбайлас жемқорлыққа қарсы қыз-
метінің еріктілерімен Ұйғыр ауданы Шонжы ауыл-
дық округіне қарасты аумақтан  30 гектар жер 
телімін беру кезінде болған бұзушылықтар 
анықталған еді. Нақтырақ айтқанда, заңсыздық 
орын алғаны анықталған аталған  жер телімі жеке 
тұлғаға күн сәулесінен электр энергиясын !ндіру 
мақ сатымен 49 жыл мерзімге уақытша жалға 
беріліп, кейін аталған учаскеде мемлекеттік қаржы 
есебінен су мұнарасы бұрғыланған. 

Алайда арнайы  мониторинг барысында осы жер 
телімін беру кезінде  қолданыстағы заңнамаға сәй-
кес сауда-саттықты (аукциондарды) ұйымдастыру 
және !ткізу процестері сақталмағаны белгілі бола-
ды. Анықталған жағдайларға байланысты Қа-
зақстан Республикасы Сыбайлас жемқорлыққа 
қарсы іс-қимыл агенттігінің Алматы облысы бо-
йынша департаментімен аталған жер телімін берудің 
заңдылығын тексеру үшін жер ресурстарын басқа-
ру ж!ніндегі уәкілетті органға тиісті хат жолданады.

Тексеріс барысында 49 жылға уақытша жалға 
!тіп кеткен 30 гектар жер телімінің  Жер кодексінің 
19 (аудандық маңызы бар қала, кент, ауыл, ауылдық 
округтер әкімдерінің құзыреті) және 48 (мемлекет-
тік меншіктегі жер учаскелеріне құқықтарды сау-

да-саттықта (аукциондарда) алу) баптарын бұза 
отырып берілгені анықталды. Осыған байланысты 
Ұйғыр ауданының орталығы Шонжы ауылдық 
округінің  әкіміне анықталған бұзушылықтарды 
жою туралы нұсқама енгізілді. Соның нәтижесінде  

инвестиция к!лемі 2022 жылы 21 млрд 
теңге болса, былтыр 27 млрд теңгені құ-
 ра  ған. 2024-2025 жылдары шағын және 
орта бизнесті дамыту бойынша жал пы 
құны 24,9 млрд теңгені құрайтын 12 жо-
баны іске асыру арқылы 254 жаңа жұмыс 
орнын құру к!зделіп отыр. Ауданда түсті 
металл мен құрылыс материалдарының 
қоры анықталған. Осыларды игеру үшін 
тиісті ұсыныстар берілуде. 

Кездесуде  тұрғындар инфра-
құрыл ым, спорт кешенін салу, электр 
қуатының сапасы және !зге де мәселе-
лер бо йын ша !тініштерін айтты. Жеке 
қабылдауда да !зекті түйткілдер тарқа-
тылып, барлық !тініш пен ұсыныс 
бақылауға алынды. 

ТАРИХИ МЕКЕНДЕ П�ТУ�ЛІ 
ОЙЛАР АЙТЫЛДЫ

Дархан Амангелдіұлы жұмыс кестесі-
не сәйкес !ңірдегі барлық аудан, қаланы 
аралап шығып, халықпен кездесті. 
Биылғы қорытынды кездесу Ордабасы 
ауданында !тті. Үш жүздің басы қо-
сылған тарихи мекенде бәтуәлі ойлар 
айтылды. +ңір басшысы !ндірісті дамы-
ту, кәсіпорындар мен жұмыс орындарын 
ашу негізгі бағыттар екенін тағы да айт-
ты. Аудан әкімі мен басқарма басшыла-
рына осы бағытта жұмысты күшейтуді 
тапсырды. 

– Ауданның мәселесін талқылау 
үшін кездесуге арнайы келгендеріңіз 
үшін алғысымды білдіремін. Атқарылған 
жұмыстар ғана емес, кемшіліктер алдағы 
жоспарлар да айтылады. Біз !ңіріміздің 
инфрақұрылымын жақсарту, елдің әл-
ауқатын к!теру бағытында жұмыс жүр-
гізудеміз. Оның ішінде Ордабасы аудан-
ына да тиісті назар аударылған. «Ауыл – 
Ел бесігі» жобасы аясында Ордабасы 
ауданында 2023 жылы 19 елді мекенде 
24 жобаны іске асыруға 2,8 млрд теңге 
б!лінді. Сол арқылы Темірлан, Қажы-
мұқан, Бадам елді мекендерінде спорт 
кешенінің құрылыс жұмыстары жүр-
гізілуде. 681 млн теңгеге 13 елді мекен-
дегі 27 к!ше орташа ж!ндеуден !тті. 
Т! ре арық, Ықылас Темір, Дербес елді 
мекендеріндегі фельд шерлік акушерлік 
пунктің құрылыс жұмыстары жүргізіліп, 
пайдалануға тапсырылды. Мектептер 
күрделі ж!ндеу жұмысымен қамтылды. 
Биыл 14 елді мекенде 18 жобаны іске 
асыру үшін 3,3 млрд теңге қаралды. 

«Ауыл аманаты» бағдарламасы бойынша 
1,7 млрд теңгеге 259 жоба қаржыланды-
рылды. Ордабасы ауданында 30 мектеп-
тің интернет жүйесі жақсарды. Жалпы, 
!ңірлік !нім к!лемі 2021 жылдан бері 27 
пайызға !сіп, 2023 жылы 145 млрд теңг е-
 ге жетті. Біз осындай кездесулерде кем-
шіліктерді де жасырмай айтып, мә-
селелерді шешу жолдарын қарастыруы-
мыз керек. Мегаполиске жақын әрі күре 
жол дың бойында орналасқан ауданның 
әлеуеті жоғары. Инвестиция тарту, !н-
діріс орындарын ашу, ауыл шаруашы-
лығын дамыту және индикаторлар ор ын- 
далмаған салалар бойынша жұмысты 
ширатыңыздар, – деді Дархан Саты-
балды. 

Кездесуде аудан әкімі Азат Орал-
баевтың былтырғы жылғы және биылғы 
6 айдағы к!рсеткіштер бойынша есебі 
тыңдалды. Ауданда шағын және орта 
бизнес субъектілерінің саны соңғы 3 
жыл  да 32 пайызға !сіп, 15 мыңға жуық-
тады. Олардың !ндірген !нім к!лемі 161 
млрд теңгені құрап, 2022 жылмен салы-
стырғанда 61 млрд теңгеге немесе 60 
пай ызға !скен. +неркәсіп !німінің 
к!лемі 33 млрд теңгеден асып, жоспар 
1,4 млрд теңгеге артығымен орындал-
ған. Негізгі капиталға тартылған инвес-
тиция к!лемі 39 млрд теңгеден асып, 
жос пар 2,3 млрд теңгеге артығы мен 
орындалған. 

Ордабасы т!ріндегі жиында аудан 
тұрғындары мектеп ғимаратын ж!ндеу, 
жер дауы, инфрақұрылым, ағын су, бас-
панамен қамту және !зге де мәселелерді 
қозғады. Тиісті жауаптар берілді. 

Одан кейін Дархан Сатыбалды жеке 
қабылдау !ткізіп, тұрғындардың !тініш-
тері мен ұсыныстарын тыңдады. К!-
терілген әрбір мәселе назарға алынып, 
тиісті жұмыс жүреді. 

ЖЕР ҚАТЫНАСТАРЫ БОЙЫНША 
СҰРАҚ ҚОЯТЫНДАР К�П

Айта кетейік, Түркістан облысы 
әкімі аппараты !тініштердің қаралуын 
бақылау б!лімінің жетекшісі Айдана 
�мірбек облыс әкімінің азаматтарды 
же ке қабылдаулары бойынша ұйымдас-
тыру жұмыстары жүргізіліп, жеке қабыл-
дауларда берілген тапсырмаларға байла-
нысты түзілген хаттамалық тап сырма-
лардың орындалу барысына тұ р ақты 
талдау жүргізіліп тұрады.  Жыл басынан 
бергі  7 айда облыс әкімі  жалпы 25 жеке 
қабылдау !ткізіп, 253 азамат қабыл-
даған. Қабылдау кезінде тұрғындар та-
рапынан 338 !тініш пен ұс ын ыс-пікірлер 
айтылған.  Олардың қа тарында  жер 
қатынастары саласы бойынша – 52, ин-
 фрақұрылым бойынша – 35, ауыл шар-
уашылығы саласы нан – 38, білімге қа-
тысты – 32 мәселе к!терілген. Соны мен 
бірге тұрғын үй, мәдениет денсаулық, 
спорт, экология, интернеттің нашар-
лығы, кәсіпкерлік,  ауызсу, жол, жұ-
мыспен қамту және әлеуметтік к!мек 
к!рсету сынды !зге де мәселелермен 
жү гінетіндер к!п. 

Сонымен қатар облыс әкімінің 
ор ын басарлары мен аппарат басшысы 
та рапынан жалпы 26 жеке қабылдау 
!т кізіліп, 285 азаматты қабылдаған.  
Олардың тарапынан 284 !тініш пен ұс ы-
ныс-пікір айтылған. 

Бүгінде халық !здерін толғандырып 
жүрген мәселелерін жергілікті билік 
!кіл деріне тікелей жеткізе алатын 
әлеуетке ие. Облыс басшысының тұр-
ғын    дармен еркін, ашық диалог алаңын-
да кезде сулері жиі ұйымдастырылады, 
кездесу барысында әркім !зін толғанды-
рған мәселені к!тере алады. Жоғарыда 
атап !ткендей, тұрғындар к!терген әрбір 
мә селе хаттамаға түзіліп, оның орын-
далуы жіті  назарда ұсталады.  

Түркістан облысы

ЗАҢСЫЗ ЖЕР МЕМЛЕКЕТКЕ 
ҚАЙТАРЫЛДЫ

Мемлекет басшысыны� тапсырмасы-
на сай бірінші кезекте ел игілігіне �ызмет 
етуге тиісті жерлерді т"гендеу және за�-
сыз меншікке �тіп кеткен, �араусыз �ал-
�ан телімдерді мемлекетке �айтарып,  
за� �а сай �олынан іс келетіндерге беруге 
байланысты на�ты шаралар ат�арылуда. 

ЖҰМЫСПЕН ҚАМТУ 
БАҒЫТЫНДАҒЫ ШАРАЛАР 

ЖАЛҒАСАДЫ
Облыс басшысының Отырар ауда-

нына жасаған сапары барысында !ңір 
мәселелері тұрғындармен бірге к!тері-
ліп, шешу жолдары қарастырылады. 

Алдымен халықпен кезекті кездесу 
!ткізіп, облысты дамыту бағытында ат-
қарылған жұмыстар баяндалып, тұрғын-
дардың сұрақтарына жауап берілді. 
Мә се лелер ашық айтылып, !ткір сұрақ-
тар қойылды. 

– Мемлекет басшысы жаңа экономи-
калық үлгіге !ту бойынша нақты тапсыр-
малар берген болатын. Оның бастысы –  
инвестиция тарту, яғни жаңа кәсіпорын-
дар мен жұмыс орындарын ашу. Агро-
!неркәсіп кешенін дамыту және су ре-
сурстарын үнемді пайдалану мақсатын-
да су үнемдейтін технологияларды кеңі-
нен пайдалану. Ауылдық жерлерді да-
мыту мақсатында «Ауыл – Ел бесігі» 
жо басы аясында Отырар ауданында 
былтыр 10 елді мекенде 15 жобаны іске 
асыруға 1,1 млрд теңге б!лінді. Атап 
айт қанда, аудандағы Арыс, Шойманов, 
К!кмардан, Шытты елді мекендерін 
табиғи газбен қамтамасыз ету жұмыста-
ры жүргізілді. Ақт!бе, Шойманов елді 

мекендерінде мәдениет үйінің құрылыс 
жұмыстары басталып, биыл пайдалануға 
тапсырылады. Сонымен қатар 8 елді ме-
кендегі 19,3 шақырымды құрайтын 12 
к!шеге орташа ж!ндеу жұмыстары жүр-
гізілді. Биыл 8 елді мекенде 9 жоба іске 
асырылады. Ауыл тұрғындарының табы-
сын арттыру, әл-ауқатын жақсарту мақ-
сат ында 2023 жылы «Ауыл аманаты» 
бағ дарламасымен 770 млн теңгеге 139 
жо ба қаржыландырылды. Мұның к!бі –  
бюджет есебінен жүргізіліп жатқан жұ-
мыстар. Ауданның !зіндік кірісін к!бей-
ту, жаңа жұмыс орындарын ашу бағы-

тұрғын жұмыспен қамтылатынын атап 
!тті. 

Жиында Отырар ауданының әкімі 
Қай рат Жолдыбайдың аудан к!лемінде 
атқарылған жұмыстар туралы баяндама-
сы тыңдалды. 

Ауданда жалпы !ңірлік !нім к!лемі 
2021 жылдан бері 60 пайызға !сіп, 2023 
жылы 80 млрд теңгеге жетті. 2023 жылы 
негізгі капиталға тартылған инвес-
тиция к!лемі 34 млрд теңгеден асып, 
жоспар 5,7 млрд теңгеге артығымен 
орындалды. Ауыл шаруашылығының 
!нім к!лемі был тыр 41 млрд теңгені 
құрап, жоспар 1,7 млрд теңгеге арты-
ғымен орындалды.

Кездесуде тұрғындар к!кейдегі сұр ақ -
тарын қойып, жауаптарын алды. Ин-
фрақұрылым, жер, жайылым, газданды-
ру, ағын су және !зге де мәселе к!теріл-
ді. �рбір к!терілген мәселе хаттамаға 
ен гізіліп, заң шеңберінде тиісті жұмыс-
тар жүргізіледі. 

Кездесуден кейін Дархан Сатыбалды 
азаматтарды жеке қабылдап, мәселе-
лерін тыңдады. Кәсіпкерлікке қолдау 
к!рсету, жерді заңдастыру, білім саласы, 
денсаулық сақтау және басқа да түйткіл-
дер тарқатылды. Қозғалған мәселелер 
ба қылауға алынып, тиісті жұмыс жүретін 
болады. 

Болат АБАҒАН

шілде айында аталған нұсқама орындалып, меншік 
иесі заңсыз берілген жер телімін  мемлекетке !з 
еркімен қайтарды.

Алматы облысы 

тында істі ширатқан ж!н. Биыл алты 
айда ауыл шаруашылығы, құрылыс, 
инвестиция тарту бойынша индикатор-
лар т!мен деңгейде орындалуда. Жұмыс-
ты күшейту керек. Ауыл инфрақұрылы-
мын жақсарту, тұрғындарды жұмыспен 
қамту бағытындағы жұмыстар тоқтамай-
ды, – деген Дархан Амангелдіұлы аудан-
ға инвестиция тарту бағытындағы !зек-
ті сұрақтарға да жауап берді. Су үнемдеу 
технологиясын енгізу, мақта кластерін 
дамыту маңызды екенін, бірнеше мың 
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«Апаттық спутниктік байланыс қызметтері» сатып алу бойынша қайта ашық тендерді �ткізу 
туралы хабарландыру

 «Азиялық Газқұбыры» ЖШС «Апаттық спутниктік байланыс қызметтері» сатып алу бойынша қайта 
ашық тендер �ткізетіндігі туралы жариялайды. (Лот саны – 1, 2024 жылға жалпы сомасы – 16 550 418,92 
теңге, ҚҚС-сыз; 2025 жылға жалпы сомасы – 51 885 563,28 теңге, ҚҚС-сыз).

Сатып алынатын қызметтер тізбесі мен олардың егжей-тегжейлі ерекшеліктері тендерлік құжаттамада 
к�рсетілген. 

Тендерлік құжаттаманың к�шірмелерін 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы,  Абай даңғылы 
109 «В», 604-каб. мекенжайынан, 09:00-ден 13:00-ге дейін және 14:30-дан 18:30-ға дейін алуға болады.

Тендерлік құжаттаманың к�шірмесін алу үшін әлеуетті жеткізіп берушінің �кілінде сенімхаттың түпнұсқасы/
Бұйрық пен Шешім к�шірмесі басшыға және жеке басын куәландыратын құжаттың к�шірмесі болуы қажет. 

Конверттерге салынған тендерге қатысуға арналған �тінімдерді әлеуетті жеткізіп берушілер «Азиялық 
Газқұбыры» ЖШС, 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 604-каб. 
мекенжайына ұсынады (жібереді).

Тендерге қатысуға �тінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі 2024 жылғы 22 тамызда, сағ. 10:00-ға дейін.
Тендерге қатысуға арналған �тінімдер салынған конверттер 2024 жылғы 22 тамызда, сағ. 11:00-да мына 

мекенжайда ашылатын болады: 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 
605-конференц залы.

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады: + 7 (727) 393-01-50.

Объявление о проведении повторного открытого тендера по закупке 
«Услуги аварийной спутниковой связи»

ТОО «Азиатский Газопровод» объявляет о проведении повторного открытого тендера по закупке «Ус-
луги аварийной спутниковой связи». (Количество лотов – 1; общая сумма на 2024 год – 16 550 418,92 тенге 
без учета НДС; общая сумма на 2025 год – 51 885 563,28 тенге без учета НДС).

Перечень оказываемых услуг и их подробная спецификация указаны в тендерной документации.
Копию тендерной документации можно получить по адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 

пр. Абая 109 «В», каб. 604, с 09:00 – 13.00 ч. и с 14.30 – 18.30 ч.
Для получения копии тендерной документации необходимо наличие у представителя потенциального 

поставщика оригинала доверенности или копии Приказа и Решения для руководителей с копией докумен-
та, удостоверяющего личность.

Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в конверты, представляются (направляются) 
потенциальными поставщиками в ТОО «Азиатский Газопровод» 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 
пр. Абая 109 «В», каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие в тендере до 10:00 часов 22 августа 2024 года.
Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться в 11 часов 00 минут 22 августа 2024 года 

по следующему адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», в конференц-зале 
605.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-01-50.

«СКС-1, КС-7 және ТҚЖҚТ-7-де катодты қорғаныш жүйесін жаңғырту» жұмыс жобасын әзірлеу» 
жұмыстарын сатып алу бойынша ашық тендерді �ткізу туралы хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «СКС-1, КС-7 және ТҚЖҚТ-7-де катодты қорғаныш жүйесін жаңғырту» 
жұмыс жобасын әзірлеу» жұмыстарын сатып алу бойынша ашық тендер �ткізетіндігі туралы  жариялайды 
(Лот саны – 1, жалпы сомасы 54 845 408,36 теңге, ҚҚС-сыз).

Сатып алынатын жұмыстарын тізбесі мен олардың егжей-тегжейлі ерекшеліктері тендерлік құжаттама-
да к�рсетілген. 

Тендерлік құжаттаманың к�шірмелерін 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы,  Абай даңғылы 
109 «В», 604-каб. мекенжайынан, 09:00-ден 13:00-ге дейін және 14:30-дан 18:30-ға дейін алуға болады.

Тендерлік құжаттаманың к�шірмесін алу үшін әлеуетті жеткізіп берушінің �кілінде сенімхаттың түп-
нұсқасы және жеке басын куәландыратын құжаттың к�шірмесі болуы қажет.

Конверттерге салынған тендерге қатысуға  арналған �тінімдерді әлеуетті жеткізіп берушілер «Азиялық 
Газқұбыры» ЖШС, 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В»,  604-каб. 
мекенжайына ұсынады (жібереді).  

Тендерге қатысуға �тінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі 2024 жылғы 02 қыркүйекте, сағ. 10:00-ге дейін.
Тендерге қатысуға арналған �тінімдер салынған конверттер 2024 жылғы 02 қыркүйекте, сағ. 11:00-де 

мына мекенжайда ашылатын болады: 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 
«В», 605-конференц залы.

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады: + 7 (727) 393-04-60.

Объявление о проведении закупки работ «Разработка рабочего проекта «Модернизация системы 
катодной защиты на СКС-1, КС-7 и УЗПОУ-7»» 

способом открытого тендера
ТОО «Азиатский Газопровод» объявляет о проведении открытого тендера по закупке работ «Разработка 

рабочего проекта «Модернизация системы катодной защиты на СКС-1, КС-7 и УЗПОУ-7»» (Количество 
лотов – 1, на общую сумму 54 845 408,36 тенге без учета НДС).

Перечень закупаемых работ и их подробная спецификация указаны в тендерной документации.
Копии тендерной документации можно получить по адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 

пр. Абая 109 «В», каб. 604, с 09:00 – 13.00 ч. и с 14.30 – 18.30 ч.
Для получения копии тендерной документации необходимо наличие у представителя потенциального 

поставщика оригинала доверенности и копии документа, удостоверяющего личность.
Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в конверты, представляются (направляются) 

потенциальными поставщиками в ТОО «Азиатский Газопровод» 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 
пр. Абая 109 «В», каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие в тендере до 10:00 часов 02 сентября 2024 года.
Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться в 11 часов 00 минут 02 сентября 2024 

года по следующему адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», в конференц-за-
ле 605.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-04-60.

«Резервтік спутник байланысы қызметтері» сатып алу бойынша қайта ашық тендерді �ткізу 
туралы хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «Резервтік спутник байланысы қызметтері» сатып алу бойынша қайта ашық 
тендер �ткізетіндігі туралы жариялайды. (Лот саны – 1, 2024 жылға жалпы сомасы – 77 829 345,20 теңге, 
ҚҚС-сыз; 2025 жылға жалпы сомасы – 243 994 997,52  теңге, ҚҚС-сыз).

Сатып алынатын қызметтер тізбесі мен олардың егжей-тегжейлі ерекшеліктері тендерлік құжаттамада 
к�рсетілген. 

Тендерлік құжаттаманың к�шірмелерін 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы,  Абай даңғылы 
109 «В», 604-каб. мекенжайынан, 09:00-ден 13:00-ге дейін және 14:30-дан 18:30-ға дейін алуға болады.

Тендерлік құжаттаманың к�шірмесін алу үшін әлеуетті жеткізіп берушінің �кілінде сенімхаттың түпнұсқасы/
Бұйрық пен Шешім к�шірмесі басшыға және жеке басын куәландыратын құжаттың к�шірмесі болуы қажет. 

Конверттерге салынған тендерге қатысуға арналған �тінімдерді әлеуетті жеткізіп берушілер «Азиялық 
Газқұбыры» ЖШС, 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 604-каб. ме-
кенжайына ұсынады (жібереді).

Тендерге қатысуға �тінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі 2024 жылғы 22 тамызда, сағ. 10:00-ге дейін.
Тендерге қатысуға арналған �тінімдер салынған конверттер 2024 жылғы 22 тамызда, сағ. 11:30-да мына 

мекенжайда ашылатын болады: 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 
605-конференц залы.

          Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады: + 7 (727) 393-01-50.

Объявление о проведении повторного открытого тендера по закупке 
«Услуги резервной спутниковой связи»

ТОО «Азиатский Газопровод» объявляет о проведении повторного открытого тендера по закупке «Ус-
луги резервной спутниковой связи». (Количество лотов – 1; общая сумма на 2024 год – 77 829 345,20 тенге 
без учета НДС; общая сумма на 2025 год – 243 994 997,52 тенге без учета НДС).

Перечень оказываемых услуг и их подробная спецификация указаны в тендерной документации.
Копию тендерной документации можно получить по адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 

пр. Абая 109 «В», каб. 604, с 09:00 – 13.00 ч. и с 14.30 – 18.30 ч.,
Для получения копии тендерной документации необходимо наличие у представителя потенциального 

поставщика оригинала доверенности или копии Приказа и Решения для руководителей с копией докумен-
та, удостоверяющего личность.

Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в конверты, представляются (направляются) 
потенциальными поставщиками в ТОО «Азиатский Газопровод» 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 
пр. Абая 109 «В», каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие в тендере до 10:00 часов 22 августа 2024 года.
Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться в 11 часов 30 минут 22 августа 2024 года 

по следующему адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», в конференц-зале 
605.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-01-50.

Былтыр жүгерішілер қиналғанда тәтті түбір �с і -
ретіндердің асығы алшысынан түскендей к�рінгені 
де есте. Қызылша �сірушілер мен қайта �ңдеу шілер 
арасындағы жылдарға созылған түсінбестіктің түйіні 
тарқатылғандай болған. Қант зауыттары қызылша-
ның әр тоннасын 15 мың теңгеден сатып алып, оған 
қоса мемлекеттен 25 мың теңгеден субсидия т�леніп, 
әр тоннаны 40 мың теңгеге �ткізгендер, шылқа ба-
йып кетпесе де жыртығын жамайтындай жағдайға 
қол жеткізген. Соның нәтижесінде кейінгі жылдары 
құрып кетуге айналған қант қы зылшасы �ндірісі 
�ркендеп кетпесе де, сәл-пәл серпіліп қалғандай еді. 
Жүгеріден аузы күйіп, пияз дан ойдағыдай пайда 
таппаған шаруалардың дені биыл тәтті түбірге ат 
басын бұрып, облыс қызылша алқабының аумағын 
12 мың гектардан асырған. Бір кездегілермен салы-
стырғанда, бұл да мақтанарлық к�рсеткіш емес. Де-
генмен �ткен жылдарға қарағанда да біршама артық. 
Заманында 12 мың гектар деген бір аудандағы бірер 
шаруашылықтың �сіретін к�лемі болатын.  

Біз былтыр жүгері дауына қатысты бірнеше мақа-
ла жазып, жарияладық. Сонда айтқанымыздай, дәл 
қазір �ндіріс пен жоспарлау, болжау және зерттеу 
орындары арасында нақты байланыс, іскерлік қа-
рым-қатынас жоқ. Соның салдарынан әрі-сәрі бо-
латын  шаруа адамдары табыс әкелген дақылға 
жаппай бет бұрып, кейде жинаған �німдері сұраны-
стан артып, кәдеге аспай қалады. Егер тиісті салалар 
арасында тығыз байланыс орнап, болжау, жоспарлау-
ға нақты к�ңіл б�лінсе, бәрі ретімен жүзеге асары 
с�зсіз. Qкінішке қарай, қазіргі кезде шаруалар тек 
долбарға сеніп, к�ктемде үміттеніп, күзде кү діктеніп 
жатады. «Былтыр мынадай дақылға осынша сұраныс 
болды, биыл жағдай оған керісінше болуы мүмкін. 
Сондықтан оны қоя тұрып, мына дақылға басымдық 
берейік, ауа райы да соған ың ғайлы және сұраныс та 
болады» деп алдын ала зерт теу жүргізіп, ауыл шаруа-
шылығы саласындағыларға ақыл-кеңес беретіндер 
жоқ. Соған сай әркім �з қотырын, �зі қасуда. 

Шындығын айту керек, алға жылжыған жылдар-
мен бірге қымбатшылық қысып, ақырындап �скен 
баға бой бермейтін дәрежеге жетті. Былайғы кезде 

де �сіру үшін �лшеусіз еңбек пен шамадан тыс 
шығын ды қажет ететін қант қызылшасының әр гек-
тарына ерте к�ктемнен бастап қара суық күзге 
дей інгі кезеңде былтырлары 1 миллион теңгеден 
ас там қаржы жұмсалыпты және  бұл баға да тұрақты 
емес. Жыл сайын шамалы болса да қымбаттай бер-
еді. Бүгінде алдағы айдан бастап электр қуаты 10-12 
пай ызға қымбаттайды деп жатыр. Егер бұл әңгіме 
шындыққа айналса, электр қуатымен бірге барлығы-
ның бағасы сол шамада �сіп шыға келері с�зсіз. 
Онсыз да биыл қызылшаның әр гектарына жұмса-
латын шығын былтырғыдан біразға артып кеткені-
не алаңдап отырған жетісулық шаруалар жаз бойғы 
еңбегіміз еш кете ме деп қатты алаңдаулы.  Qйткені 
қайта �ңдеушілер тәтті түбір қабылдауға қатысты 
былтырғы бағаны сол бойында қалдыратынын 
мәлімдеген. Сол баяғы 15 мың теңге. Кәсіпорынды 
ж�ндеу, қайта жарақтандыру керек кезде қазынадан 
қаржы дәметіп, жамау-жыр тықтарын мемлекеттен 
қарастырылған қаражатқа бүтіндеп алатын алпауыт-
тар шаруа адамдарынан �нім қабылдауда тас болып 
қатып, бұрынғы бағаны �згертуге барынша қар-
сылық танытады. Биыл әр гектар қант қызылшасын 
�сіріп-баптап, жинап, �ткізгенге дейінгі жұмыстарға 
жұмсалатын қаржы былтырғыдан біршама артық 
екенін есептеген ди қан дар  қант қызылшасының 
тоннасын бұрынғы бағамен �ткізуге қазірдің �зінде 
қарсылық білдіруде. Бір кездері мемлекеттің ақша-
сына салынған, жылдар бойы ел игілігіне қызмет 
етіп, жекшелендіру ден соң қолдан-қолға �тіп, жеке-
леген тұлғалардың майшелпегіне айналған кәсіпо-
рындардың мен шік құқын қайта қарау қажеттігі де 
қозғала бастады. Соған қарағанда, алдағы күзде 
Жеісуды былтырғыдай жүгері жыры емес, қант қы-
зылшасының қиындығы күтіп тұрғандай. Шаруалар 

жағдай дәл былтырғыдай болса, еңбегіміз еш, тұзы-
мыз сор болады дейді. 

– Қант зауыты қожайындарының қызылшаны са-
тып алатын бағасымен келіспейміз. Іс жүзінде ала жаз-
дай алқапта арпалысып жүріп �сірген �німімізді тіпті 
жарты бағасына да алмай отыр. Нақтырақ айт қанда, 
кә сіп орын бізге қызылша құнының 30 пайызын ғана 
береді. Бұдан біз ешқандай пайда к�ріп отырған жоқ-
пыз. Замана к�шінен қалмайық деп жаңа технологиялар 
енгіздік. Ал қайта �ңдеу кәсіп орны сол баяғыша жұмыс 
істейді. Заманында ақ қантымен аты шыққан �ңірде 
бұ р ындары бірнеше қант зауыты болса, қазір соның 
бір еуі ғана қант қыз ыл шасын қайта �ңдейді. Бәсеке жоқ 
бол ғандық тан, ондағылар бірінші кезекте �з пайдасын 
ғана ойлайды, – дейді ақсулық шаруа қожалығының 
басшысы Александр Квитко. 

Жалпы, фермерлердің зауыт жұмысына к�ңілі 
толмайтыны – жыл сайын к�рініс беретін келең-
сіздік. Бірінші кезекте �німді әлі ескі технология мен 
�ңдеп, аз қант шығарып отырғанын к�лденең тарта-
ды.  Кәсіпорын қажет кезде мемлекет қаржысы есе-
бінен ж�нделгенмен, түсетін пайданың 70 пай ызын 
кәсіпкер к�реді. Шаруалардың айтуынша, зауыт 
қожайындары қант қызылшасын �сірушілерден ши-
кіз атты қант құнымен есептегенде  келісін 180 тең-
геден алып, дайын �німді халыққа 500 теңге ден са-
тып, пайдаға кенеліп отыр.

– Біз зауытты біріктіріп, акционерлік қоғам жа-
сау керек екені ж�нінде  бірнеше рет ұсыныс жа са-
дық. Бұрын ондай акционерлік қоғам жұмыс істе ген, 
51 пайызы шаруа қожалықтарына тиесілі бол са, 49 
пайызы зауытқа қарайтын. 2016 жылдан бері бәрін 
�згертіп тастады да, бір адамның зауыт же кемен-
шігіне қарап кетті, – дейді фермерлер қау ымдасты-
ғының Жетісу облысы бойынша т�рағасы Асқар 
Шәріпов. 

Зауыт басшылығының жоғарыдағы тұжырым-
дарға қарсы келтірер �з уәжі бар. Ондағылардың 
айтуынша, кәсіпорындағылар аста-т�к пайдаға ке-
неліп отырған жоқ. Кәсіпорын қантты диллерлерге 
160-165 теңгеден сатады, ал нарықтағы бағасына 
жауап бермейді дейді. Зауыт былтыр қызылшадан 11 
мың тонна ақ қант алыпты. Биыл бұл к� л ем біразға 
к�бейетіні с�зсіз. Qйткені қант қызылшасы алқап-
тарының аумағы айтарлықтай артқан. Жиналған 
�німді дер кезінде қабылдап, �ңдеу үшін кәсіпорын-
да жаңарту жұмыстарын жүргізу керек. Qңдеу ісіне 

Былтыр к�зде ауыл шаруашылы�ы 
�н ім дерін �ткізу кезінде Жетісу облысын-
да ж�геріге �атысты �лкен т�сінбеушілік-
тер ту  ындап, соны� салдарынан ж�зде-
ген ге к тар дәндік ж�гері орылмай далада 
�а  лса, орылып, �ырмандар мен �ойма-
лар�а жеткізілген мы�да�ан тонна ж�гері 
дәні с�раныс жо�тан сонда жатып шіріді. 
Ж� ге  рісі мол Жетісу және Алматы облыс-
тар ын, оны� ішінде «дала аруыны�» ота-
ны бо л ып саналатын Жаркент айма�ы 
ди          �ан дарына сан со�тыр�ан мәселені� 
мәнісін табу �шін берісі облыстан, арысы 
Астана дан ат арылтып лауазымды, жауап-
ты т�л�алар бірнеше рет іссапармен кел-
гені мен, к�рделі жа�дайды� т�йіні то л ы� 
тар �а  тылма�ан еді. А�ыры шаруалар мен 
фер мерлер: «$�дай салды, біз к�н дік» 
деп �олын бір сілтеген.  

Болат АБАҒАН

ҚЫЗЫЛША ҚЫП-ҚЫЗЫЛ
ШЫҒЫНҒА БАТЫРМАСЫН

керекті �зіндік ерекшелігі бар қатты отын, сирек 
кездесетін химикаттар бар. Бәрі шетелдерден жет-
кізіледі. Олардың барлығы қымбаттап кеткен. Сон-
дықтан кәсіпорынның жұмыс ырғағын сақтап қалу-
ды қамтамасыз ету үшін  қыруар қаржы қажет дейді. 

Қалай болғанда да, Жетісуды алдағы күзде тағы 
бір дау-дамай күтіп тұрғандай. Биыл жүгерінің жолы 
болып, қызылша қиындыққа тірелсе, шаруалар ке лер 
жылы қай дақылға бетбұрыс жасайды деген сұрақ 
туындайды. Былтыр орылмағаны, жиналып, қырман 
мен қоймада жатып шірігені бар, тонналаған жү-
герінің есесін алдағы күзде тәтті түбірмен қай тарамыз 
деп ойлаған шаруалардың  үміті тасқа шағылмаса 
болғаны...

Жетісу облысы 
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Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

Есіл �зенінің жағасында ашық ас-
пан астында �ткен «Жастармен 

бірге» OPEN AIR музыкалық фестивальді 
та машалауға жастар да, ересектер де 
жиыл ды. Бұған дейін елімізде жастар күні 
қар саңында «Жастармен бірге» ұлттық 
он күндігі �ткен болатын. Іс-шараның 
ба сында с�з алған Астана қаласы Жастар 
сая саты мәселелері басқармасының бас-
шысы Самат Ибраев осы онкүндіктің 
жә  не �ткізілген қорытынды іс-шараның 
маңызына тоқталды. 

«Жастар күнін мерекелеу құрметіне 
орай «Жастармен бірге» ұлттық онкүндігі 
бе  кітілді, ол 3-12 тамыз аралығында жал-
ғас  ты. Онкүндік аясында экологиялық 
мә   дениетті дамыту, салауатты �мір салтын 
на сихаттау, еңбекқорлықты ілгерілету 
жә не басқа да бағыттар бойынша бірқатар 
іс-шара ұйымдастырылды. Бүгін жаңа 
студенттік үйдің ашылуы, «Бос орындар» 
жәрмеңкесі �тті. Біз Халықаралық жастар 
күнін ашық аспан астындағы концертпен 
аяқтағымыз келеді. Біз жастарға мерекелік 
к�ңіл-күй сыйлай алдық деп сенеміз», – 
деді С.Ибраев.

Онкүндік аясында челленджер мен 
Абай шығармаларын оқу бойын-

ша байқау �ткен болатын. Байқау шарты 
бойынша қатысушы Абай �леңдерін мә-
нерлеп оқып, әлеуметтік желіге жүктеу 
ке рек болған. Ерке Есіл жағасында осы 
бай қау жеңімпазы марапатталды. К�птен 
озық шығып, бағалы сыйлыққа ие болған 
21 жастағы Бекзат Құлшар бұл жеңісі ұзақ 
жылдық еңбегінің арқасында келгенін 
айтты. 

Кеш қонақтары отандық эстрада жұл-
дыздары Дастан Оразбеков, Ізбасар 
Кеңе сов, Жеңіс Гарифулла, Нурик Бар-
мақов к�рерменнің ыстық ықыласына 
б�леніп, зор қошеметке ие болды. 
Сондай-ақ эмо ция ға толы кеш қонақ-
тарға викториналық сұрақтар қойып, 
50-ге жуық адамға power bank, құлаққап, 
музыкалық динамиктер сияқ ты бірқатар 
сыйлық ұсынды. Сұрақ тың біріне дұрыс 
жауап беріп, сыйлық ұтқан елорда 
тұрғыны Назгүл Айтбай іс-ша рада жас-
тар ға берілген мүмкіндіктің к�п екенін 
біліп, қуанышын жеткізді.

«Бүгін концерт �те қызық �тті. Жас-
тар дың ғана емес, үлкен аға-әпкеле рі міз-
дің, тіпті ақ жаулықты аналарымыздың 
жү  зінде қуаныш оты лаулап тұр. >н ші лер-
мен қосылып ән айттық, биледік. Бұл 
ша раның ерекшелігі �те к�п болды. Бірін-

ріңіз ді бастауға бірінші қадам жасау үшін 
к�мектесе аламыз. Мемлекет тарапынан 
жа лақы болады. Бүгінгі күні Астана қала-
сы бойынша 4 мыңға жуық жастарды 
қам титын 700 жұмыс беруші сіздерді күту-
де. Бүгінгі шараға ақпарат беруші маман-
да рымыз келіп отыр. Қызық болса қазір-
дің �зінде керекті мәліметтеріңізді, қы-
зық тырған сауалдарыңызға жауап ала 
ала сыздар», – деді Олжас Омар.

Айта кетейік, Халықаралық жастар 
кү ніне орай �ткізілген музыкалық кеште 
Есіл �зені жағасындағы Атырау к�пірі 
жа нында Darkhan Juzz-ге арналған арт-
нысан ашылды. Оған жоба бастамашысы, 
продюсер Азат >бікен және әншінің жан-
күйерлері қатысты. Орындықтың дизай-
нын танымал к�ше суретшілері Ғалымжан 
Балсары мен Батыржан Сәдуақасов әзір-
леген. Орындықта музыканттың �мірі мен 

Жастар – 
болашақтың 
іргесін қалайтын 

қоғамның белсенді 
мүшелері. 1999-жылдан 
бері 12 тамызда 
Халықаралық жастар күні 
жыл сайын атап өтіледі. 
Бұл күннің мақсаты да 
айқын. Ол – жастардың 
әлеуетін арттыру, түрлі 
бастаманы қолдау және 
жастардың қоғам өміріне 
тең дәрежеде қатысуына 
бағытталған бастамаларды 
жүзеге асыру. Биыл айтулы 
күн елорда жастарын да 
қуантып, айрықша әсерге 
бөледі.

ЖАСТАР

МЕРЕКЕ
МЕРЕЙІН АСЫРҒАН 

– Поэзия жан рахаты ғой. Бастауыш 
сы ныптан бері осындай мәнерлеп оқу 
сайыс тарына қатысып келем. Студенттік 
шақта �леңмен жолдастығым тіпті беки 
түсті. Бүгінгі жеңіс – сол талай жылғы 
ең  бек пен тәжірибенің жемісі дер едім. 
Одан б�лек, бұл инста байқау болған дық-
тан, жақындарымның қолдауы үлкен р�л 
атқарды. Енді бұйырса �лең оқып жеңіп 
алған айфонды �леңге арнаймын деп 
отыр  мын (күлді). Яғни, алдағы уақытта 
поэ зия оқып, әлеуметтік желідегі парақ-
шам да сапалы контенттерді б�лісіп оты-
ра мын, – деді ол.

ші ден, қонақтарға жарқын к�ңіл-күй сый-
лау мақсатында сыйлықтар беру ұйым-
дастырылған. Екіншіден, жастар арасында 
таны мал әншілер келіп отыр. Үшін шіден, 
қазір жұмыссыз жүрген жас тар �здеріне 
керек мәліметтің бәрін ала ал ды деп ойлай-
мын. Маған құлаққап бұ йыр  ды, �те қуа-
ныш тымын, – деді тұрғын. 

Бүгінде елдегі жастар 14 жас пен 35 
жас аралығын қамтиды. Осы жас-

тағы қазақстандықтар халық санының 30 
пайызын құрайды. Оның ішінде оқу ор-
нын енді бітіріп, әлі жұмысын таба алмай 
жүрген жастар қатары к�п. Жұмыссыз 
жүр ген жастарға қолдау білдіріп, олар 
үшін жасалған мүмкіндіктер туралы Аста-
на қаласы әкімдігінің Еңбек мобильділігі 
орталығының басшысы Олжас Омар 
кеңінен тарқатып айтып берді.

«Еліміздің жастары, сіздерді Халық-
ара лық жастар күнімен құттықтаймын! 
Біз дің Астана қаласының Еңбек мобиль-
ді лігі орталығы және мансап орталығының 
бас ты мақсаты – жұмыс іздеген жастарды 
қа лауындағы жұмыспен қамту. Орта лы-
ғы мызда оқу орнын бітірген түлектерге, 
жас тарға мемлекеттік қолдау бар. Ол – 
жас тар практикасы. Егер сіздерге жұмыс 
табу қиындық тудырып отырса, онда біз 
сіз дердің алғашқы жұмыс тәжіри бе ле-

шығармашылығы туралы ақпарат алуға 
болатын QR коды бар тақта қойылған. 

«Ерекше мереке ерекше �тіп жатыр. 
Бір жағынан талантты қазақстандық 
музыкант, Darkhan Juzz сахналық атымен 
танымал болған әншімізге арнап арт-
нысан ашып отырмыз. Дархан біздің жа-
қын досымыз еді. Бүгін ашылған �нер 
ны саны жас музыканттардың қызығатын 
жаңа орнына және жаңа әуендер, кезде-
сулер мен шабыт алаңына айналады деп 
сенеміз. Арамызда Дарханның әндері 
үнемі айтылады, ұмытылмайды. Ал қазір 
біз оған символизм бердік. Елордада әдемі 
орын ашылды. Қазіргі уақытта музыкант-
тың шығармашылығы туралы деректі 
фильм түсіру бойынша жұмыс істеп жа-
тыр мыз. Сондай-ақ Дарханның екінші 
аль бомын шығаруда дайындық жұмыс-
тары жүріп жатыр», – деді Азат >бікен.

Айта кету керек, іс-шараны Green Case 
Group компаниясы New Level ком па -
ниясының, Сарыарқа ауданы әкімді гінің, 
Астана қаласының Жастар саясаты 
басқармасының қолдауымен ұйым дас тыр-
ды. Соңғы жылдардағы жастардың бел-
сенділігі қай салада болса да артып ке леді. 
Ал мұндай шаралар к�зқарасы әр түр лі, 
талғамы б�лек жастардың тағы бір жаңа 
мүмкіндік алуына жол ашатыны анық. 

«Халық қаһарманы» 
Мәскеуде ұлықталды

«Дала қасқыры» 
көрерменге жол тартады

Жақында Қазақстанның Ресей Федерациясындағы Елшілігі мен 
«Ха лықтар достығы мен ұлттық мәдениеттердің дамуын қолдайтын 
«Ас та на» қорының» ұйымдастыруымен Мәскеу төрінде Қазақстанның 
ең бек сіңірген қайраткері, әнші, композитор Сәуле Жанпейісованың 
«Ер есімі – ел есінде» атты авторлық әндер кеші өтті. Елдік пен пат рио-
тизмге толы шараның басты мақсаты – «Халық қаһарманы», қа зақ тың 
аты аңызға айналған тұңғыш әрі жалғыз ұшқыш қызы Хиуаз Дос-
панованың ерлігін ұлықтау мен оған арналған әннің тұсау кесері болды.

Астанада «Ұлттық киноны қолдау» 
мемлекеттік орталығы және Golden 
Man Media компаниясының қолдауы-
мен түсірілген «Дала қасқыры» филь-
мі нің жабық көрсетілімі өтті. Кино-
туын ды 15 тамыздан бастап ел кино-
театрларына жол тартады.

Қазақстанның еңбек сіңірген қай-
рат кері Сәуле Жанпейісованың «Ер 
есімі – ел есінде» атты авторлық әндер 
ке   шіне жиналған к�рерменнің қарасы 
қа лың болды. Олардың басым б�лігі – 
ке зінде түрлі жағдаймен Ресейге қоныс 
ау дарған, тағдыр талайымен сол жақта 
қал ған қазақтар. Мәскеуде білім алып 
жүр ген қазақстандық жастар да осы кеш-
тің басы-қасынан табылды. К�рші ел де 
тұрып жатқан қырғыз, �збек, татар, қа-
рақалпақ секілді �зге ұлт �кілі де атал ған 
концертті тапжылмай, ұйып тыңда ды.

Сахна шымылдығын Жұмекен Нә-
жі меденовтің с�зіне жазылған Шәмші 
Қал даяқовтың «Бейбіт күн тілегі» әні-
мен ашқан Сәуле Стаханшылқызы 
осы нау кештің маңызы ерекше екеніне 
тоқ талды:

– Біз бейбіт күнді мәңгілікке қаны-
мен, жанымен сыйлап кеткен, жеңіс 
кү нін жақындатқан, қаратүнек фашизм-
ге қарсы жан аямай күрескен әрбір жа-
уын  герге қарыздармыз. Мәскеу т�рін-
де гі бүгінгі кеш – сол батыр бабалары-
мыз ға арналған тағзым кеші болмақ, – 
де ді әнші, композитор.

Бұдан соң экраннан к�рермендерге 
«Халық қаһарманы» Хиуаз Доспанова 
туралы шағын бейнефильм к�рсетіліп, 
даңқты ұшқыштың құрметіне арналған 
Сәуле Жанпейісованың «Хиуаз» әнінің 
тұсауы кесілді. Осы әннің с�зін жазған 
Қазақстанның баспас�з, радио және 
интернет-журналистика саласындағы 
«Үркер» ұлттық сыйлығының иегері, 
ақын Нұрсұлтан Мықтыбай кешке ар-
найы қатысып қана қоймай, аталған 
кеш тің тізгінін ұстады. >нді Хиуаз 
Қайыр қызының жерлесі әрі ком по зи-
тордың шәкірті, Құрманғазы атындағы 
Қазақ ұлттық консерваториясының 
4-курс студенті, Абай атындағы мемле-
кет тік опера және балет театрының 
со лисі Шыңғыс Нұрғалиұлы орындады.

– Қан майданда жаумен алысып, та-
лай мәрте �лім аузынан аман қалған 
Хиуаз апамызға арналған ән осыдан екі 
жыл бұрын 100 жылдық мерейтойына 
орай шыққан болатын. Бірақ халыққа 
ұсынудың сәті бүгін түсіп отыр, – деді 
Қа  зақстанның еңбек сіңірген қайрат кері.

Жезтаңдай әнші аталған кеште ха-
лық әндері, Абай, Мұхит, Ғарифолла 
шы ғармаларынан б�лек, Пушкин мен 
Есе ниннің «Татьянаның хаты», «Он е-
гин нің �лердегі с�зі», «Қара шәлі» се-
кіл  ді �зі әнін жазған атақты туын ды лар-
ды орындап, орыс, қырғыз, ноғай тіл-
де рінде ән шырқады. Мәскеулік к�рер-
мен дер «Жан әке», «Фариза – жыр 
биік», «К�к н�сер», «Тұғыр» секілді 
ав тор лық әндерін жылы қабылдап, қо-
шемет танытты. Сондай-ақ Ресейде 
тұра тын Қазақстанның еңбек сіңірген 
мә дениет қызметкері Татьяна Полтавс-
кая, сазгердің шәкірті Шыңғыс Нұрға-
ли ұлы, к�рші мемлекетте тұратын және 
білім алып жатқан Гүлнар Құспақова, 
Гүлбану Мұратова, Динара Сейтешева, 
Гүлсәуле Үділбекова, Ақбермет Айна-
құлова, Гүлжанар Бимұғамбетова, Еркін 
Сая жан, Асхат Оралбеков, Абзал Тас-
тан бек, Айжамал Асқарова �нер к�р се-
тіп, ән мен биден шашу шашты.

Мәскеуде басталған шара артынша 
«Халық қаһарманының» кіндік қаны 
тамған туған жерінде жалғасты. Атырау 
облысының Құрманғазы ауданындағы 
Хиуаз ауылының мәдениет үйінде қа-
зақ тың қанатты қызына арналған Нұр-
сұлтан Мықтыбайдың с�зіне жазылған 
Сәуле Жанпейісованың «Хиуаз» әні 
орындалған сәтте зал толы к�рермен 
орын дарынан тік тұрып, ыстық ықылас-
тарын білдірді. Осылайша, бұл жаңа 
туын ды Мәскеуден кейін батыр ана-
мыз дың туған жерінде орындалды.

Айдын /БДІХАЛЫҚ

«Дала қасқыры» – триллер мен драма 
элементтерін біріктіретін фильм. Шығар-
ма шылық топ сценарий жұмыстарына 10 
жыл бұрын кірісіп, оны 2021 жылы аяқ-
та ған. Кейін түсірілім жұмыстары бастал-
ған. Түсірілім жұмысына 100-ден астам 
ма ман қатысқан. Қауіпті трюктерді қазақ-
стандық каскадерлер орындаған, бұған 
қоса Беларуссиядан арнайы мамандар да 
шақырылған. Фильмде жоғалған ұлын 
іздеген Тамара есімді әйелдің оқиғасы 
баян далады. 

– «Дала қасқыры» – кейіпкерлерімен, 
баян далуымен ерекше фильм. Мұндағы 
кейіпкер әйел қатты қайғырып тұрға ны-
мен, рухы мықты, мінезі қайсар адам. 
Туын дының шырайын келтірген де �зі. 
Фильмнің халықаралық фестивальдерде 
жүлде еншілеуі соның дәлелі, – дейді фи-
льмнің продюсері >лия Меңдығожина.

Канададағы Fantasiа Film Festival 
фестивалінде «Дала қасқыры» фильмінің 
актерлері Берік Айтжанов пен Анна 
Старченко «Р�лді үздік орындағаны үшін» 
номинациясы бойынша марапатталды. 
Сонымен қатар фильм операторы Еркін-
бек Птыралиев Оскар академиясының 
мүшесі болды.

Бұл «Дала қасқырының» бірінші же-
тіс тігі емес. Аталған кинотуынды �ткен 
жы лы Роттердам кинофестивалінде жо-
ғары бағаланды. Сондай-ақ Бельгияда 
�т кен халықаралық кинофестивальда бас 
жүл де иеленді.


